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Marie-Louise Sjögren i 
Lemland Norrby fyller 40 år 
och berättar i Pratstunden 
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Det fi nns de som är mycket upp-
rörda över att posten i Sund fl yttar.

REPORTAGE. En riktig snögubbe var det 
med i luciatåget, som lockade ut mas-
sor av folk på stans gator i går kväll.

Fantastiska lucior med stäm-
ningsfulla följen lussade Åland 
runt under gårdagen. Många 
valde att dela med sig av fi ran-
det i Nya Åland. Se läsarnas 

egna bilder!
SIDORNA 11, 12, 13

Snögubben
kom med lucia

NYHETER. Krister Martell i Mariehamn har 
defi nitivt tröttnat på att livsmedelsbutikerna inte 
får ordning på hanteringen av förpackningar, 
trots att förordningen varit i kraft redan ett år. 
Därför uppmanar han alla att, som en demon-
stration, lämna tillbaka förpackningarna som 
omgett de varor som köpts. Märkväl – till sam-
ma butik eller butikskedja där de köpts.

– Det går inte att få ordning på Mise-av-
gifterna innan förpackningsförordningen 
fungerar som den ska enligt lagen. Så länge 
butikerna inte tar sitt ansvar och betalar för 
återvinningen måste vi konsumenter betala 
dubbelt. Det gör mig riktigt arg, säger han 
som på det här sättet vill få både allmänhet 
och förpackningsproducenter att agera.

 Folke Johansson, butiksansvarig inom 
Mathias Eriksson-koncernen, har grubblat 
en hel del på hur hanteringen ska ordnas. 
Han tycker att det är landskapsregeringens 
sak att hitta ett vettigt system.

SIDAN 3

Manar till förpackningsprotest

Upp till kamp. Krister Martell tänker börja föra tillbaka förpackningarna till de butiker där han köpt varorna, bara för att få fart på butiksinneha-
varna som ska betala för återvinningen enligt lag, men som inte gör det i dag. Supermarketen Kantarellen hör till ME-koncernen som sammantaget 
slipper stora utgifter genom att inte uppfylla förpackningsförordningen.  Foto: ERKKI SANTAMALA

NYHETER. Kom hit och lyssa på mig en tim-
me – så får du en gratis övernattning på hotell 
och middag därtill.

Det erbjudandet kommer Brändös kom-
mundirektör John Wrede med, och tan-

ken är förstås att han under denna timmes 
guidning ska kunna övertyga åhörarna om 
det förnuftiga i att flytta ut till skärgården.

Erbjudandet gäller under vinterhalvåret, 
från oktober till april, och enbart för par 

eller familjer – inte ensamstående.
Hela marknadsföreningspaketet fi nns med 

i kommunens budget för nästa år och har 
godkänts av fullmäktige.

SIDAN 4

Nytt grepp för att öka infl yttningen till kommunen

Brändö lockar med
gratis hotell och mat

NYHETER. Blir det en vit jul i år? Nyan har 
frågat en meteorolog, en väderentusiast och 
en abborrgubbe och ingen vågar lova något 
bestämt..

– Det borde inte vara några större lågtryck 
på kommande, vilket innebär att det kan komma 
mindre mängder nederbörd kring juldagarna. 
Men om det blir i form av snö eller regn vågar 
jag inte säga i det här skedet, säger meteorolo-
gen Bengt Fogstedt vid Meteorologiska institu-
tet i Helsingfors. SIDAN 5

Inga löften om
snöfall till jul

NÖJE. Festar man så smakar det. Även om 
klockan är fyra på morgonen.

En bra efterfest bjuder inte bara på dricka i 
glada vänners lag, den ska innehålla rejält med 
käk också.

Nöje samlade några rutinerade efterfestare 
som åt sig igenom dietistens skräckmeny. Skräp-
mat är bara förnamnet för de kan tänka sig lassa 
in den här tiden på dygnet, och under de här 
omständigheterna. SIDORNA 16-17

Nöje lassar in
mitt i natten

Korv och ägg, helt o´kej även mitt i natten. Och 
grillkrydda är obligatoriskt, vad du än dukar 
fram på efterfesten.  Foto: ERKKI SANTAMALA

NYHETER. Fler underjordiska parkeringsgrot-
tor och en policy som minskar på trafi ken i ab-
soluta centrum i Mariehamn. det föreslår den 
kommitté som har tittat närmare på parkerings-
lösningar för stadens centrum. Tre olika under-
jordiska parkeringar föreslås.

Stadsstyrelsen behandlade rapporten i går 
och godkände kommitténs förslag med anmärk-
ningen att de underjordisk parkeringarna bör be-
handlas som skilda ärenden om och när det blir 
dags. Stadsstyrelsen tog däremot inte ännu hel-
ler något beslut i den kontroversiella frågan om 
utvidgningen av begravningsplatsen, den bordla-
des för ytterligare utredningar.  Förslaget till nytt 
Medisavtal mellan staden och samarbetskommu-
nerna återremitterades till Medis.  SIDAN 15

Stan satsar på
fl er P-grottor
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I går meddelade sjöfarts-
verket att man föreslagit för 
kommunikationsministeriet 
att farledsavgifterna i fram-
tiden ska avgöras på basis 
av den miljöbelastning som 
fartyget orsakar, i stället för 
som nu på basis av fartygets 
storlek och isklass.

Målet med de nya farleds-
avgifterna är att locka redare 
att köra miljövänligt för att 
minska miljöbelastningen.

I dag är det enbart olje-
skyddsavgiften som kan an-
ses basera sig på miljöhän-
syn. I vissa hamnar, bland 
annat Mariehamn och Åbo, 
får fartyg hamnavgiftsrabatt 
om de kör med lågsvavligt 
bränsle.

Samtidigt ökar de inter-
nationella förpliktelserna 
för att minska miljöbelast-
ningen från fartygstrafiken, 
och Östersjökommissionen 
Helcom har antagit en re-
kommendation som gör det 
lättare för länderna att ta i 
bruk ekonomiska styrmedel 
för minskning av fartygsge-
nererade kväve- och svavel-
oxidutsläpp.

Ny omgång
Hans Ahlström berättar att 
det gällande farledsavgifts-
systemet totalreviderades 
för ett par år sedan. Av-
giftssystemet gäller för far-
tyg i trafik i Finland och på 
Åland, oberoende av vilken 
flagg fartygen för.

– Då diskuterade en kom-
mitté huruvida miljöfaktorer 
skulle tas in i farledsavgifts-
systemet, men det visade sig 
vara så invecklat att det läm-
nades därhän.

Isklassen kan sägas vara 
en indirekt miljöfaktor, på-
pekar han – isförstärkta 
fartyg springer inte lika lätt 
läck i olyckor som andra far-
tyg. Men den miljöfördelen 
märks först om en olycka in-
träffar.

Men i takt med att trycket 
från den globala klimatför-
ändringen ökar höjs också 
röster för att fartygstrafiken 
måste miljöanpassas. Men 
det har knappast blivit lätt-
tare än förra gången man 
funderade, menar Hans Ahl-
ström.

– Det är bra att sjöfarts-

verket kommer med det här 
vällovliga förslaget, och nu 
finns det ju tid att noggran-
nare utreda de miljöbefräm-
jande farledsavgifterna. Men 
det görs inte på nolltid.

Inte så enkelt
Kan man inte helt en-
kelt ge farledsrabatt för 
lågsvavlig bunker eller 
ännu bättre bränsle om 
sådant utvecklas, ka-
talysatorer, pumpning 

av avfallsvatten i land, 
bränslesnåla motorer 
och så vidare?

– Det är inte så enkelt. Far-
ledsavgiften är ju egentligen en 
skatt, och en sådan måste göras 
neutralt. Dessutom går den tek-
niska utvecklingen på det här 
området framåt med stormsteg 
så lagstiftningen måste egentli-
gen vara före sin tid. 

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Men processen har än så länge bara börjat

Lägre farledsavgifter
för miljösnälla fartyg

I farleden. Silja Festival i farleden vid Föglö Överö. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Sjöfartsverket i Finland 
föreslår ett helt nytt – och 
miljöanpassat – system för 
farledsavgifterna.

– Bra, men det är en 
process som tar fl era år, 
säger Ålands redarfören-
ings vd Hans Ahlström.

� I Finland/Åland betalar 
handelssjöfarten avgifter 
till staten, hamnförvaltarna 
och andra tjänsteproduce-
rande organisationer.
� Staten tar farledsav-
gift, oljeskyddsavgift och 
lästavgift. Hamnarna tar 
ut varuavgifter, fartygsav-
gifter, avfallshanterings-
avgifter och avgifter för 
andra tjänster.
� Också lotsverket, 
hamnoperatörerna och 
skeppsmäklarna tar ut 
avgifter för sina tjänster.
 Källa: Sjöfartsverket

Fakta/Avgifter
� Utsläppen från den 
fi nländska sjötrafi ken i 
fi nländska farvatten och 
inom Finlands ekonomis-
ka zon var 2006 följande: 
Kolmonoxid (CO) 30.600 
ton, kolväte (HC) 11.300 
ton, kväveoxider (NOx) 
62.400 ton, partiklar 1.950 
ton, svaveloxider (SO2) 
17.700 ton, och koldi-
oxider (CO2) 3,3 miljoner 
ton.
� Sjötrafi ken förbrukade 
sammanlagt en miljon ton 
fl ytande bränslen.
 Källa: Sjöfartsverket

Fakta/Utsläpp

� Sverige planerar att 20-fal-
diga sin vindkraftsenergipro-
duktion till år 2020 jämfört 
med i dag, berättar svenska 
naturvårdsverket.

I dag produceras 1,4 te-
rawattimmar (TWh) vind-
kraftsenergi i Sverige. 2015 

ska, enligt målsättningen, 10 
TWh produceras och 2020 så 
mycket som 30 TWh.

Det innebär att antalet 
vindkraftverk ökar från da-
gens cirka 800 till 3.000-6.000 
både på land och i havet. På 
så sätt vill Sverige minska 
sina utsläpp av växthusgaser 
rejält.

EU-kommissionen har som 

önskemål att vindkraftspro-
duktionen ska öka med 300-
400 TWh till 2020. 

Om alla medlemsländer 
lever upp till målet betyder 
det en ökning på 11-15 TWh 
per land. Sverige hör till de 
länder som har bra vind-
kraftsförhållanden och som 
därför kan öka produktio-
nen mera.

Sverige satsar
stort på vinden
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Det säger mariehamnaren 
Krister Martell som tröttnat 
på att förpackningsprodu-
centerna – de som tillverkar, 
importerar och säljer varor 
– inte får ändan ur vagnen 
och organiserar återvinningen 
av förpackningarna, något 
som de enligt lag måste göra 
och betala för. Förordningen 
trädde i kraft redan 1 januari 
2007.

Mise-kunderna betalar
Som det är nu betalar konsu-
menterna – alla vi som köper 
varorna – via Mises grundav-
gift fortfarande för förpack-
ningsåtervinningen, påpekar 
han. Och dubbelt dessutom. 
Dels har den fastländska åter-
vinningsavgiften lagts på för-
packningarna när de kommer 
till Åland eftersom butikerna 
på fastlandet betalar för åter-
vinningen och lägger kostna-
den på varorna, dels betalar 
ålänningarna för återvinning-
en via Mise.

Inför dagens stämma fö-
reslår Mises styrelse att alla 
hushåll som saknar åttafacks-
sortering ska betala 35 euro 
i förpackningsinsamlingsav-
gift eftersom butikerna låter 
bli att betala, något som Nya 
Åland berättade om i går.

Det här fick Krister Mar-
tell att agera och uppmana 
folk att demonstrera genom 
att föra tillbaka förpack-
ningarna till de butiker där 
varorna är köpta för att den 
vägen tvinga butiksinneha-

varna att uppfylla lagens 
krav.

– Jag börjar bli riktigt för-
bannad, säger han som i fl era 
omgångar försökt få de större 
butikerna att ta reson.

 – Vem annan kan strunta i 
lagen utan att bli straffad?

”Lagen fi nns”
Han är också förundrad över 
att det fi nns politiker som ra-

sar över de höga avgifterna.
– De vet ju inte vad de talar 

om. Om förpackningsprodu-
centerna gör det de ska en-
ligt lagen så sänks Mise-av-
giften för hushållen. Lagen 
finns, det är ju bara att se till 
att den börjar tillämpas. Det 
är fruktansvärt fräckt att 
blåsa oss konsumenter rätt 
uppåt ögonen!

Vad tror du butiksinne-

havarna säger om alla 
börjar lämna sitt avfall 
vid dörren?

– Inte blir de väl glada, men 
de kan inte bli arga på någon 
annan än sig själva när de 
inte har fått det här ordnat 
på ett helt år.

I fel ända
Det bästa hade varit, säger 
han, att ha alla bitar på plats 

innan Mises verksamhet 
hade kommit i gång – produ-
centansvaret för återvinning 
av förpackningar och annat, 
indragningen av de obeman-
nade återvinningsstatio-
nerna, kommunernas fastig-
hetsregister – i stället för att 
som nu börja i fel ända.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Ta alla förpackningar
tillbaka till butikerna!

Krister Martell vill starta en proteströrelse för att få en lösning

– Nästa helg borde alla 
besluta sig för att ta allt 
sitt samlade förpacknings-
avfall tillbaka till de butiker 
där de köpt varorna och 
lägga dem där. Då borde 
väl någon börja fundera!

Under granen. Under julgranen brukar man lägga klappar, men Krister Martell prövar med att lägga tomma förpackningar under 
Kantarellens gran. Han uppmanar alla konsumenter till en stilla demonstration för att få förpackningsproducenterna – bland andra livs-
medelsbutikerna – att göra som lagen säger och betala för återvinningen.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Det säger Mona Kårebring-
Olsson, miljöingenjör på land-
skapets miljöbyrå.

– Vår sak är att övervaka att 
det system som förpacknings-
producenterna går in för fung-
erar som det ska. Vi har ingen 
rätt att ge direktiv för hur det 
ska organiseras, inskärper hon.

Inte heller är det Mises sak 
att organisera hanteringen för 
företagen, säger hon. Mise – det 
vill säga de kommuner som är 
medlemmar – har ansvar enbart 
för hushållens avfall.

– Däremot kan Mise skicka ut 
fakturor till livsmedelsbutiker 
och andra företag på basen av 
hur mycket förpackningsavfall 
de producerar.

Om statistiken är svår att göra 

så har Mise troligen i så fall möj-
lighet – om man fattar ett sådant 
beslut – att fakturera butikerna 
enligt en schablonmall.

– I Finland och Sverige beta-
lar företagen en schablonsum-
ma medan de större företagen 
meddelar vilka förpacknings-
mängder de har, säger Mona 
Kårebring-Olsson.

ANNIKA ORRE

Johansson har fel
Miljöingenjör Mona Kårebring-Olsson:

Mona Kårebring-Olsson, 
miljöingenjör på landskapets 
miljöbyrå.
 Foto: ERKKI SANTAMALA

– Folke Johansson har fel 
när han bollar över ansva-
ret till landskapsmyndig-
heterna. Produktansvaret 
innebär att producenterna 
och företagen själva ska 
organisera återvinningen 
av förpackningarna.

Ännu har man inte kommit 
fram till någon möjlig lösning.

Så hur tänker ni göra?
– Ring till landskapsmyndighe-
terna i stället och hör hur de har 
tänkt sig att det här ska fungera. 
När man stiftar en lag så måste 
man ju också veta hur det ska 
bli. Vi kan inte göra något en-
samma. Myndigheterna måste 
se till att det fi nns ett fungeran-
de system, eller åtminstone säga 
hur vi ska göra.

Han berättar att det var 
ganska stor aktivitet under 
årets första hälft, men att det 
inte hänt något sedan dess. 
Någon lösning har han inte på 

lut för alla Mathisbutiker.
Förstår du att folk börjar 
tröttna på att betala dub-
belt för förpackningsåter-
vinningen?

– Ja, det förstår jag. Också vi vill 
ha en vettig lösning. Vi är mot-
tagliga för förslag!

Vad säger du om folk nu 
börjar lämna tillbaka för-
packningarna till butiken 
för att pressa fram en 
lösning?

– Det fi nns inte så mycket att 
säga om det. Men vi har ju re-
dan upplåtit ett utrymme för 
återvinningsavfall.

Ja, men det är ju kommu-
nalbolaget Ålands pro-
blemavfalls station och 
hanteringen bekostas av 
Mise-kunderna.

– Jo, men vi har i alla fall gjort 
något genom att upplåta ut-
rymme.

ANNIKA ORRE

Vi har funderat 
i snart två år

Folke Johansson, butiksansvarig:

– Vi har funderat i snart 
två år på hur vi ska lösa 
problemet med återvin-
ningen av förpackningar, 
säger Folke Johansson, 
butiksansvarig på Mathias 
Eriksson-koncernen.

� Förpackningsförord-
ningen trädde i kraft 1.1 
2007.
� I kapitel 2, paragraf 
6, heter det bland annat: 
”Producenten skall sörja 
för att nämnda förpack-
ningar återanvänds eller 
materialutnyttjas samt 
svara för de kostnader 
som föranleds därav i 
motsvarande omfatt-
ning”.
 � I kapitel 3, paragraf 
9, heter det att ”Envar 
har rätt att i enlighet med 
producentens anvis-
ningar, antingen direkt till 
producenten eller till av 
denna anvisad insam-
lingsplats, överlämna för-
packningar sorterade och 
rengjorda. Producenten 
skall genom överenskom-
melse med kommunen 
ordna insamlingsplatser 
för förpackningsavfallet”.
� Enligt den åländska 
renhållningslagen kan 
den som försummar att 
uppfylla lagen tvingas 
att betala kommunen för 
hanteringen.

Fakta/Lagen

� I onsdags eftermiddag böt-
fälldes en person för onödig 
tomgångskörning. 

Enligt lagen är maxtiden för 
tillåten tomgångskörning en 
minut.

– Men om man låter bilen 
gå medan man skrapar is från 
rutorna är så klart ingen som 
kommer och bötfäller en, säger 
kommissarie Nina Rasmus vid 
polisen.

Den aktuella bilen hade enligt 
uppgift stått parkerad i centrum 
och gått på tomgång omkring 
fyrtiofem minuter. En person 
som iakttagit bilen polisanmäl-
de fordonet. (la)

Böter för
körning
på tomgång

Maxtiden för tillåten tomgångs-
körning är en minut. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

� Under onsdag eftermiddag 
inträffade två kollisioner i Ma-
riehamn. Den ena inträffade vid 
Ålandsplan. En bil hade stannat 
för en person som korsade ett 
övergångsställe, och en annan 
bil som kom bakifrån observe-
rade inte att bilen framför stan-
nade och körde därför in i den. 
Ingen av de inblandade kom till 
skada, men bägge bilarna fi ck 
plåtskador.

Den andra olyckan ägde rum 
i korsningen mellan Västra ut-
farten och Elverksgatan. En 
bil som kom från Elverksgatan 
skulle svänga norrut på den för-
körsberättigade utfarten och 
observerade inte den mopedist 
som kom körande på väg söde-
rut längs Västra utfarten. Var-
ken mopedisten eller bilföraren 
skadades, men mopeden fi ck 
ganska omfattande skador. (la)

Två krockar
i onsdags

� Rånet mot Ålandsbanken 
väntar ännu på ett datum för att 
tas upp i hovrätten.

Stockholms tingsrätt friade 
den 7 juni i år den 35-årige man, 
som stått åtalad för grovt rån, 
alternativt medhjälp till grovt 
rån mot Ålandsbanken den 10 
augusti i fjol. Chefsåklagare 
Krister Petersson överklagade 
domen.

– Jag har inte fått något be-
sked om när fallet skall tas upp i 
hovrätten, men det blir inte före 
nyår, säger Petersson. (ml)

Rånrättegång
väntar på datum

� Diana Axén, rektor för 
Ålands hotell- och restau-
rangskola, går i pension den 
1 oktober 2008. Det är viktigt 
att rekryteringen av en ny rek-
tor snart kan påbörjas, skriver 
skolans direktion i ett brev till 
landskapsregeringen. (ak)

Sökes: ny rektor 
för  Hotell- 
och restaurang
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Nya grepp och okonventio-
nella metoder prövas nu för 
att öka infl yttningen till skär-
gården.

När fullmäktige i Brändö 
nyligen klubbade budgeten 
ingick ett marknadsförenings-
paket enligt följande.

Lyssna på kommundirek-
tören under en timme och få 
gratis hotell och en måltid.

Erbjudandet gäller under 
vinterhalvåret, från oktober 
till april, och enbart för par 
eller familjer – inte ensamstå-
ende.

– Men då gäller det också 
att stå ut med min guidning 
under en hel timme, säger 
John Wrede.

Man kan med fog anta att 
denna guidning innehåller en 
hel del positiv propaganda om 
Brändö och ett helt batteri ar-
gument för att fl ytta till kom-
munen lär man inte komma 
undan.

Den som klarar denna tim-
me erhåller i gengäld en helt 
gratis natt på hotell Gullviva 
med mat därtill. Det låter väl 
som en passande vintersemes-
ter för mariehamnarna.

Gyllene tider
Projektet med kommundirek-
törsguidning ingår i ett paket 
på 8.000 euro för infl yttning 
till kommunen. 

Detta slogs fast i budgeten 
som innehåller många ök-
ningar i diverse poster. Var-
ken styrelsen eller fullmäktige 
har strukit några anslag. 

Det är gyllene tider. Kost-
naderna i budgeten ligger på 
2,7 miljoner euro och sedan 
fi nns ändå ett överskott om 
76.000 euro.

– Allt beror på det nya land-
skapsandelssystemet, säger 
John Wrede. Dessutom beta-
lar vi av en hel del på de lån 
vi tog för att bygga idrottshall, 
anlägga fi berkabelnätet och 

renovera skolan. 200.000 euro 
betalas av. Det utgör 400 euro 
per capita.

Reningsverk
Den största investeringen 
nästa år är ett reningsverk 
som byggs på Åva byland nära 
Gränsvik.

– Om jag säger att det är 
mitt emot Mikael Persbrandts 
morfars före detta hem, så 
kanske fl er förstår.

Här köper kommunen mark 
av en privatperson och bygger 
ett reningsverk under nästa 
år. Kostnaden beräknas bli 
500.000 euro. 200.000 av dem 
räknar man med att få i land-
skapsbidrag. 

Reningsverket ska ta hand 
om hela kommunens avlopp.

Protest om smartboard
Att skärgårdens högstadie-
skolor blir utan de interak-
tiva skrivtavlor, de så kallade 
smartboarden, som Svenska 
kulturfonden delar ut till samt-
liga andra fi nlandssvenska 
högstadier, väcker upprörda  
känslor hos John Wrede. 

En gemensam skrivelse från 
de åländska skärgårdskom-
munerna är på gång i saken.

Klara slår ut Mise
I och med budgeten blir det 
också klart att Brändö ska 
köpa renhållningstjänster från 
Klara i Åbo tillsammans med 
Kumlinge och Vårdö. Samar-
betet ska inledas den 1 januari 
2009.

Pengaregn
Andra punkter ur den rika 
budgeten:
� Anslaget till Mediskurser 
höjs från 5.500 till 8.000 euro.
� De ungdomslokaler som 
används vintertid får hälften 
av uppvärmningskostnaderna 
ersatta, upp till 1.000 euro.
� En pott om 60.000 för en-
skilda vägar instiftas.
� Aktier köps i fastighetsbo-
lag som bygger i attraktiva, det 
vill säga strandnära, lägen.
� Författarseminarierna ”En 
vind från havet” får anslag 
igen.
� Kommunkansliet i Åva re-
noveras för 56.000 euro.

KIKI ALBERIUS-FORSMAN
                     kiki@nyan.ax

tfn 528 451

Du får gratis hotell efter g
Lyssna på denne man en timme och du belönas rikligt – nytt grepp i Brändö

En timme med John. Den som lyssnar på en timmes guidning med Brändös kommundirektör John Wrede får gratis hotellrum 
par eller familjer. Här är han framför skolan som just i dagarna tagits i bruk igen efter renoveringen.  

Ställ upp och lyssna på en 
guidning om Brändö. Då 
får du både gratis hotell 
och en middag därtill. 

En entimmes lång rund-
tur i sällskap av Brändös 
kommundirektör John 
Wrede  – som  förmodligen 
gör ohejdad reklam för sin 
hemö –  det är det enda 
som krävs av besökaren.

Statsrådet har utfärdat en 
förordning om de språkkun-
skaper som krävs av statsan-
ställda på Åland. ”Enligt för-
ordningen som träder i kraft 

vid ingången av nästa år ska 
behörighetsvillkor för statsan-
ställda på Åland vara utmärkt 
förmåga att använda svenska 
i tal och skrift samt nöjaktig 
förmåga att förstå fi nska, om 
högskoleexamen är behörig-
hetsvillkor för tjänsten i frå-
ga”, står det i ett pressmedde-
lande från justitieministeriet.

Meddelandet fortsätter: 
”Förordningen lindrar de for-
mella språkkunskapskraven 
jämfört med vad som nu gäl-
ler, då den inte förutsätter att 
alla tjänstemän fullständigt 
behärskar svenska. Sökanden 
skall ändå ha sådana kun-
skaper som arbetsuppgiften 
kräver, med beaktande av att 

Åland är enspråkigt svenskt”.
Kraven på språkkunska-

perna regleras alltså efter vad 
tjänsten kräver. 

Nödvändigt
Förordningen är, enligt lag-
stiftningsrådet Sten Palm-
gren, en konsekvens av att de 
nuvarande bestämmelserna är 
föråldrade.

– Det var nödvändigt att 
förnya det här eftersom de 
tidigare bestämmelserna 
hänvisade till den gamla spr-
åklagstiftningen som är upp-
hävd. 

Sten Palmgren berättar att 
EU-rätten förutsätter att man 
inte ställer strängare språk-

krav än vad som krävs för ar-
betet.

– Men skillnaden mot tidi-
gare blir inte så stor.

Men vad är skillnaden 
då?

– Där måste man gå in på var-
je enskild tjänsteman.

Två förändringar
Det är inte helt lätt att hänga 
med i språkturerna. Lands-
hövding Peter Lindbäck reder 
ut begreppen.

– Den ena skillnaden är kra-
vet på kunskaper i fi nska. Där 
får vi ingen förändring gäl-
lande nivån på kunskaperna. 
Däremot är det färre tjänste-
män som måste ha en nöjaktig 

förmåga att förstå fi nska. Var 
det till exempel 50 stycken ti-
digare kanske det blir 30 nu.

Kraven på fi nskakunskaper 
är något högre för domare. 
För svenskan fi nns andra reg-
ler.

– Förut måste samtliga 
statsanställda ha utmärkta 
kunskaper i svenska. Där blir 
det nu en gradering och en 
anpassning av behovet.

För tjänstemän som jobbar 
med bland annat myndighets-
utövning och kundkontakt 
kvarstår dock kravet på ut-
märkta svenskakunskaper.

Lr godkänner
 Peter Lindbäck berättar att 

landskapsregeringen godkänt 
förordningen. 

– Till syvende och sist gav 
landskapsregeringen sitt sam-
tycke till den efter år av funde-
rande. Man hakade inte upp 
sig på graderingar i kunska-
pen i svenska utan på att det 
krävdes nöjaktiga kunskaper i 
fi nska till vissa befattningar.

De nya kraven gäller vid ny-
anställningar. Lindbäck säger 
att förordningen enligt gäl-
lande självstyrelselag borde 
ha tillkommit redan 1 januari 
1993. 

ANNIKA KULLMAN
annika.kullman@nyan.ax

tfn 528 455

Språkkrav lindras för statsanställda
Språkreglerna för statsan-
ställda på Åland lindras.

I fortsättningen förut-
sätts inte alla tjänstemän 
kunna behärska svenska 
fullständigt. Däremot ska 
de ha ”utmärkt förmåga 
att använda svenska i tal 
och skrift” om deras tjänst 
har högskoleexamen som 
behörighetskrav. Färre 
tjänster kommer i fortsätt-
ningen att kräva fi nska-
kunskaper.
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guidning
ö ska locka infl yttare

och middag därtill. Detta erbjudande gäller hela vinterhalvåret för 
 Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA

Landshövding om språkkraven. Peter Lindbäck 
berättar att samtliga statsanställda på Åland tidigare måste ha 
utmärkta kunskaper i svenska. I och med en ny förordning lindras 
nu språkkraven.   Foto: JONAS EDSVIK

Enligt meteorolog Bengt Fog-
stedt vid Meteorologiska in-
stitutet i Helsingfors kommer 
det att bli lite varmare under 
de närmaste dagarna. Nästa 
vecka bjuder antagligen på lite 
mildare klimat med tempera-
turer kring eller strax över 
nollstrecket. Så mycket kan 
han säga. Men när det gäller 
att sia om julvädret är han lite 
mer återhållsam.

– Det borde inte vara någ-
ra större lågtryck på kom-
mande, vilket innebär att det 
kan komma mindre mängder 
nederbörd kring juldagarna. 
Men om det blir i form av snö 
eller regn vågar jag inte säga i 
det här skedet.

– Men trenden är ju att vint-
rarna blivit lite varmare de se-
naste åren.

Inte hunnit följa med
Väderfantasten Yngve Påvall 
som Nyan gjorde en intervju 
med i fjol våras har inte myck-
et mer att komma med.

– Nej, jag har hållit på och 
fl yttat runt så jag har varken 
hunnit följa med vädret i höst 
eller följa upp min väderrap-
portering som vanligt.

Utan några fakta att grunda 
sitt utlåtande på, vågar han 
ändå gissa att det fi nns en li-
ten, liten chans att det blir en 
vit jul.

– Men inte med mycket snö, 
det har jag svårt att tro.

– Den som minns hur det 
var på Andersdagen kan kan-
ske få en fi ngervisning om jul-
vädret. Man brukar ju säga att 
Anders slaskar, julen braskar.

Anders inte pålitlig
Andersdagen infaller den 30 
november, och enligt ordstä-
vet ska ju julen braska, eller 
knastra av köld på mer mo-
dern svenska, om det är regn 
och slask den dagen.

Svenska SMHI får varje år 
frågan om det ligger någon 
sanning bakom den här gamla 
ramsan och menar att man 
rent logiskt nog kan avfärda 
den som allmängiltig regel.

– I vissa delar av landet är 
det betydligt större sannolik-
het för vinterväder än i andra 
delar. Det gäller såväl på An-
dersdagen som på julafton, 
skriver man på sin hemsida.

Vit jul enligt abborrarna
 Nyan ringde också upp en 
herreman som brukar passa 

på att läsa i abborrfenor var-
je gång han drar upp ett nät. 
Han är mer optimistisk till 
att det i år blir den vita jul 
alla drömmer om, varje år.

– Jag hade visserligen bara 
honor på nätet häromdagen 
när jag tittade efter, och 
dem kan man aldrig riktigt 
veta var man har, men jag 
skulle nog säga att det finns 
vissa chanser att barnen får 
åka lite pulka på jullovet.

– Efter de här vackra da-
garna som vi haft nu kom-
mer det först lite oväder och 
höstrusk, men sen kommer 
det troligen både sol och 
lite snö, kanske en tio centi-
meter. Inte mer än så är jag 
rädd.

– Men den riktiga vintern 
kommer först mot mitten av 
februari. Och den blir inte 
särskilt långvarig i år.

LINA ANTMAN
lina.antman@nyan.ax

Nyan har kollat med tre väderexperter

Blir det en vit jul i år?
Mera vinter! I går morse låg äntligen ishinnan tunn över Slemmern. Skridskois lär det knappast bli till jul – men kanske, kanske 
lite snö?  Foto: ERKKI SANTAMALA

Några minusgrader och 
bara en dryg vecka kvar 
till jul. Hoppet om en vit jul 
vaknar snabbt till liv bland 
så väl barn som vuxna 
som tröttnat på höstrusket 
– men hoppet hänger på 
en skör tråd. Och tycks 
variera en del beroende på 
vem man frågar.

Ingen av de tre exper-
ter – en meteorolog, en 
väderentusiast och en ab-
borrgubbe – Nyan hört sig 
för med utesluter i alla fall 
en vit jul.

� Den lediganslagna tjänsten 
som naturvårdsintendent vid 
Social- och miljöavdelningens 
miljöbyrå har sökts av fem 
personer, två personer bosatta 
på Åland och tre i Sverige.

De fem sökandena är Jör-
gen Eriksson, som egent-
ligen är biträdande natur-
vårdsintendent men som för 
närvarande sköter tjänsten 
som naturvårdsintendent, 
Inkeri Ahonen som vika-
rierar Jörgen Eriksson som 
biträdande naturvårdsin-

tendent, Samuel Jonsson, 
nyutexaminerad biolog från 
Stockholms universitet, 
Kirsi Jokinen, som gått bio-
logisk geovetenskaplig linje 
vid Stockholms universitet, 
samt Hans Dahlin, utbildad 
civilingenjör med inriktning 
på industriell ekonomi vid 
Kungliga tekniska högsko-
lan i Stockholm.

Vem som får tjänsten torde 
enligt Social- och miljöavdel-
ningen stå klart före årsskif-
tet. (la)

Fem vill bli intendent för naturvård

� Behandlingen av budgeten 
för nästa år inleddes av full-
mäktige i Lemland på onsda-
gen. Mötet ajournerades och 
fortsätter på måndag.

Kommunstyrelsens budget-
förslag slutar på 6,132 miljo-
ner euro. Bokslutet för fjol-
året var 5,2 miljoner.

Skatten är oförändrad på 
17 procent. I skatteinkomster 
räknar man med strax under 

4,4 miljoner euro, vilket är 0,3 
miljoner mer än i årets bud-
get. I landskapsandelar räk-
nar kommunen med 2,5 miljo-
ner mot årets 1,7 miljoner och 
fjolårets 1,6 miljoner.

Lånesumman skall en-
ligt budgetförslaget ligga på 
622.000 euro i slutet av nästa 
år. Det motsvarar 366 euro 
per invånare jämfört med 
årets 408 euro. (ht)

Budgetmöte ajournerades

� Den åländska landskoden 
AX fi nns nu upptagen i den 
uppdaterade versionen av den 
internationella standarden för 
landskoder som Finlands stan-
dardiseringsförbund SFS rf ny-
ligen har publicerat. 

 De internationella landsko-
derna, som består av korta bok-
stavskombinationer, används 
för att beteckna länder i till ex-
empel domännamn på Internet 
och i många länder även fram-
för postnumret i en postadress.

Den åländska landskod AX 

godkändes i januari 2002 och 
har sedan dess använts både 
som postkod och sedan några år 
tillbaka även som domännamn. 
Den fi nländska landskoden är 
FI.

Standarden uppdateras kon-
tinuerligt för att ta hänsyn till 
de förändringar bland världens 
länder som hela tiden sker. För-
utom Åland fi nns bland annat 
också Montenegro, som blev 
självständigt 2006, med i den 
uppdaterade standardiseringen. 
(la)

Ålands AX-kod nu standardiserad

� Onsdag förmiddag utlöste 
en uppvärmd gasolbehållare 
branddetektorn i metall-
slöjdsalen i Kyrkby högsta-
dieskola. Jomala FBK ryckte 
ut, men kunde snabbt kon-
statera att det inte låg någon 

brand bakom alarmet.
I går utlöstes det automa-

tiska brandalarmet på hotell 
Pommern, men inte heller där 
var det någon brand som orsa-
kade larmet utan ett tekniskt 
fel. (la)

Brandlarm från slöjdsal

� Natten till onsdagen stal nå-
gon en cd-spelare och tre bas-

högtalare från en parkerad bil 
i Jomala Prestgårdenby.

Stal cd-spelare från bil
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Maj-Len Lindholm
Epost: majlen.lindholm@nyan.ax

Telefon: 528 449  OVE

Dagens namn

Gratulerar  40 årVi firar  1-15 år

   DÖDA

Jordfästningen sker i stillhet

Vår käre

John Ragnar Björkvall
* 5.2.1918
† 6.12.2007

Gud märker när stegen blir tunga
och matta den älskades drag
Han ser då krafterna svika
och svaga blir hjärtats slag
Då öppnar han kärleksfullt famnen
och kallar den trötte till sig

Hildeborg
Jan-Olof
Yngve och Alice
Mildred och Johnny

Tack farfar och morfar för din omsorg

Barnbarn och barnbarnsbarn

Felix Ferdinand Dennstedt i 
Jomala Önningeby fyller 1 år 
i dag, den 14 december. Han 
gratuleras av farmor.

William Dahlqvist i Godby 
fyller 1 år i dag, den 14 de-
cember. Han gratuleras av 
mamma och pappa.

Hanna Åkerlund på Knappel-
stensvägen i Mariehamn fyller 
12 år i dag, den 14 december. 
Grattis på födelsedagen öns-
kar mamma, pappa, Micki 
och Yezzie.

EVA
NORDLUND
Namn: Eva Jeanette Nord-
lund.
Född: den 17 december 1967 
i Brändöby
Bor: i Brändöby.
Yrke: jobbar på posten i 
Brändö.
Intressen: fi lm och korsord.
Familj: sambo Tommy Öst-
röm, dottern Jennifer och 
sonen Joel.
Födelsedagen: fi ras med grill-
fest i sommar. Jubilaren är 
bortrest på födelsedagen.

Hon är nog riktigt ro-
lig fast hon döljer 
det ganska bra. An-

nars vore hon inte mamma 
till snapsvisan som blivit så 
populär när det festas på 
Åland, ”Hej pallervantar...” 
ni vet. Åländsk dialekt kan 
hon minsann fast hon är 
född i Sverige.

Själv tycker hon det var en 
himla tur att föräldrarna be-
stämde sig för att flytta till 
Åland redan när hon var en 
liten tulta. Så hon slapp växa 
upp i Södertälje.

– Pappa är ju hemma från 
Västanträsk så det var dit vi 
flyttade när jag var fyra år, 
berättar Marie-Louise Sjö-
gren, som med facit i hand 
är mycket nöjd med det be-
slutet.

Hon tycker livet är riktigt 
bra nu, efter att ha bott på 
många olika ställen och flyt-
tat många gånger, känner 
hon sig hemma i det fem 
år gamla huset på gården i 
Norrby.

– Det är mitt tolfte ställe 
och nu flyttar jag inte mera, 
säger hon och skrattar. Det 
är roligt att bo i eget hus och 
jag har fått ro i kroppen.

Marie-Louise växte upp 
i Västanträsk, gick i Tjudö 
lekis och därefter sex år i 
Pålsböle skola innan det 
var dags att byta till Godby 
högstadium. Efter ett mel-
lan år började hon plugga i 
Ålands handelsläroverk där 
hon efter två år gick ut som 
merkant.

Rederikontor
Yrkeslivet började på re-
derikontor, först en tid hos 
Lundqvistrederierna och se-
dan på Rederi Ab Slites kon-
tor på Strandgatan.

– Där jobbade jag först i 
växeln och sedan på taxfree, 
kontorsdelen, berättar hon. 
Jag trivdes jättebra där och 
jag var kvar nästan till slu-
tet.

Till nästa jobb gick hon 
bara tvärs över gatan.

– Jag fick jobb på Chip-
sens kontor där jag räknade 
lönerna för Plasto en kort 
tid. Sen kom jag till Ålands-
banken och jobbade i kassa-
valvet och i centralkassan.

Det gillade hon också.
– Det är roligt att hålla 

ordning och reda på saker 
och ting.

Sedan då, vad hände?
– Sen kom barnen!

Träff i Lemland
Marie-Louise hade träffat 
Joakim som är jordbrukare 
i Lemland med potatis, lök 
och spannmål som största 
grödor. En mindre och job-
bigare specialgröda är hav-
torn.

– Jag hjälper till när det 
behövs, när det är upptag-
nings- och skördetider, be-
rättar Marie-Louise.

Havtornsodlingen är spe-
ciell, hur skörar man den 
enklast?

– Vi försöker uppfinna nya 
metoder, men det är inte 
särskilt lätt, säger hon. Nu 
klipper vi av kvistarna och 
fryser ner dem, sedan skakar 
vi av de frusna bären.

Det går ganska bra.
– Men nog matar vi fåg-

larna också, skrattar hon. 
De vet bestämt när bären är 
mogna.

 Ännu har de inte själva 
börjat förädla havtornen, 
men funderingar finns.

Hennes dagliga jobb är 
annars att köra ut post i 
Lemland, Hellestorp-Väs-
teränga-Flaka-rundan. Det 

har hon hållit på med sedan 
hon fick ett vikariat för sju 
år sedan.

Vet du var alla bor i 
Lemland nu då?

– Jo, det vet jag nog rätt så 
bra, säger hon.´

Hej pallervantar...
Marie-Louise tycker om att 
sjunga, hon är med i sångkören 
Triolen som leds av John-Adam 
Sjölund och så sjunger hon med 
Lemlandsfl ickorna under Mari 
Sjölunds ledning.

Det händer också att hon 
skriver egna sånger till särskilda 
tillfällen. Som till det åländska 
snapsvismästerskapet härom 
året. Det är Marie-Louise som 
är mamma till visan ”Hej paller-
vantar ids int jåla...” en rolig och 
riktigt åländsk snapsvisa på dia-
lekt. Och den vann hon med!

Har det inte blivit några 
flera?

– Nej, den succén kan jag 
inte göra om, säger hon och 
skrattar. Det är Lola Karls-
son  mycket bättre på.

Men får hon tag i rätta trå-
den och blir inspirerad blir 
det alltid något, till exempel 
till födelsedagsuppvaktning-
ar och liknande.

Politik har hon inte gett 
sig in på, det tycker hon an-
dra är bättre på och att sitta 
på möten är inte hennes me-
lodi. I stället är hon ganska 
pysslig av sig och är med i en 
junta som faktiskt handarbe-
tar på sina träffar var tredje 
vecka.

Det händer också att hon 
reser någonstans ibland till-
sammans med familjen.

– Men det är faktiskt bra 
hemma!

MAJ-LEN LINDHOLM
maj-len.lindholm@nyan.ax

tfn 528 449

”Hej pallervantar, ids int jåla...”

Ofta i farten. Postutdelare är Marie-Louise Sjögren i Lemland. Det är ett rörligt och bra deltidsjobb 
som hon trivs med.                                                                                                      Foto: ANDREAS DIENERT 

Namn: Marie-Louise Sjögren, f Jansson.
Född: den 17 december 1967 i Södertälje, Sverige.
Bor: i Lemland Norrby.
Yrke: postutdelare.
Familj: gift med Joakim, barnen Lucas 12 år och Lisa 9 år.
Födelsedagen: fi ras med öppet hus lördagen den 15 decem-
ber från  klockan 19, på söndagen fi rar hon tillsammans med 
de närmaste.

Fakta/Marie-Louise Sjögren 40 år

Den här fl ickan föddes den 11 
december kl 17.33 med vikten 
3.900 gram och längden 49,5 
cm. Föräldrar är Lotta Biskop 
och Roland Ahinko i Marie-
hamn. Foto: ERKKI SANTA-
MALA

� Två julauktioner har hål-
lits i Mariehamns församlings 
regi.

I S:t Mårtens kyrka höll 
Kyrkosyföreningen, Klintens 
syförening och S:t Mårtens 
syförening gemensam auktion 
den 5 december. Det såldes 
handarbeten, bakverk och ar-
rangerades lotterier.

Resultatet blev 3.250 euro 
som nu delas mellan Sjömans-
missionen och Finska mis-
sionssällskapet.

Den 7 december var det 
dags för nästa auktion, denna 
gång i Margaretagården. Det 
var Sjömansmissionssyfören-
ingen som lät sina alster gå 
under klubban. Behållningen 
blev jämnt 1.000 euro. (ka-f)

Julauktioner
gav bra resultat

� Greger Granlund valdes 
till ny ordförande för FOA-Å 
(Fackorganisationen för of-
fentligt anställda på Åland) 
i måndags. Han efterträder 
Ulla Andersson som blivit 
pensionär.

Virpi Andersson är ny sty-
relsemedlem. Omvalda sty-
relsemedlemmar är Marita 
Karlsson, Helge Fredriksson, 
Henrik Sjöblom, Sigfrid Sö-
derström, Heidi Vuokko och 
Börje Åhlund.

I verksamhetsplanen för 
nästa år nämns bland annat 
medlemsvård. (ke)

Ny ordförande
för FOA-Å

Annonsera i den tidning 
du själv läser!

PRATSTUNDEN
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FREDAG 14.12
DANS
� �  Arkipelag restaurang-
en kl 22.30. Moonlight.

JULAUKTION
� �  Kökar Sommarängen 
kl 18.00. Auktion, skolans 
lucia medverkar.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklub-
ben kl 22.00. Monoshop.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Martin Hyrén.

� �  Dinos bar kl 22.00. 
DUST/Rock dj.
� �  Mariepark kl 21.00. 
Tomas möter Lena. En hyll-
ningsshow till Tomas Ledin 
och Lena Philipsson med 
Agneta Olsson och Peter 
Grundström.
� �  Pub Bastun kl 20.00. 
Christmas chaos 2007. 
Eleuthera, Nergal, Haudan 
Kaivaja och Hiisi.

TEATER
� � Mariehamns stadshus 
kl 19.00. ”Stormskärs Maja”. 
Musikteater av Jussi Helmi-
nen efter Anni Blomqvists ro-
mansvit. I huvudrollerna Sara 
Henriksson och Anders Sims. 
Regi: Robert Liewendahl. 
Kapellmästare: John-Adam 
Sjölund.

TV
� �  FST5 kl 19.00. 
Strömsö mat med Michael 
Björklund och Matias Jung-
ner. Fågeljakt i Vasa skärgård 
och en mustig älggryta i 
Strömsököket. 

LÖRDAG 15.12
DANS
� � Arkipelag restaurang-
en kl 22.30. Moonlight.

GRÖTRIM
� �  Sittkoffs kl 12.00-
15.00. Du får hjälp med rim 
av Lola Karlsson, Doris Ing-
man och Rigmor Tillema.

JULMARKNAD
� �  Föglö Vargskärs-
gården kl 12.00-16.00. 
Kaffebröd, bröd, fi sk, kläder, 
julblommor och lotteri.
� �  Vårdö Vargata mark-
nadsplats kl 11.00-14.00. 
Fisk, mat- och kaffebröd, Töf-
töskorpor, sötost, kalvdans, 
blodbröd, slaktgryn, julens 
lådor, julkransar och julpynt.

MUSIK
� �  Jomala kyrka kl 16.00 
och 19.00. Julkonsert med 
Therese Karlsson, sopran och 
Dan Karlström, tenor.
� �  Körkar kyrka kl 18.00. 
Julkonsert med Kökarröster 
och spelmän. Dirigent: Philip 
Hällund.
� �  Restaurang Pommern 
kl 19.00. Luzzejazz med 
Marianne Kock med kvartett 
och elever från Musikinstitutet 
samt luzzeskoj.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Monoshop.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Laura Lee & the Cover Crui-
sers.
� �  Dinos bar kl 22.00. 
DUST/Rock dj.

TEATER
� � Mariehamns stadshus 
kl 19.00. ”Stormskärs Maja”. 
Musikteater av Jussi Helminen 
efter Anni Blomqvists romansvit. 
I huvudrollerna Sara Henriksson 
och Anders Sims. Regi: Robert 
Liewendahl. Kapellmästare: 
John-Adam Sjölund.

SEVÄRT
MARIEHAMN
� �  Galleri Fäktargubben, 
Storagatan 14.
Julkortsutställning. Pågår till 22 
december.
Öppet måndag-fredag kl 12–17, 
lördag 10–14.
� �  Galleri Skarpans, Skar-
pansvägen 27. 
”Mata fåglarna”, målningar av 
Linn Dahlblom. Pågår till 29 
december.
Öppet tisdag–fredag kl 11–17, 
tisdagar även 18–20, lördagar 
11–14.
� �  Galleri Kakelhallen, 
Köpmansgatan 11.
”MaleStuff”. Konstnärer: Tatu 
Hiltunen, Harri Päiviranta, Antti 
Laitinen och Kari Soinio.
Öppet vardagar kl 10–17, tors-
dagar 10-19, lördagar 11–14.
� �  Köpmannamuseet 
Parkgatan.
Öppet för grupper enligt över-
enskommelse per tel 13 650.
� �  Mariehamnsgalleriet, 
Mariepark Västerhamn.
Fotoutställningen ”Det glömda 
Mariehamn” sammanställd av 
Cecilia Wickström.
”Miniatyrstaden – Mariehamn 
på 1920-talet”. Husen är i skala 
1:100.
Öppet lördagar kl 12–16.
� �  Mariehamns stadsbib-
liotek.
Jubileumsutställningen ”Donato-
rer”. Utställningen hedrar Stiftel-
sen för Åbo Akademis donatorer 
under 90 år. Bland annat konst-
glas, medaljer, fartygsmodeller, 
antikviteter och biblioteksrariteter. 
Pågår till 16 december.
Bilder av Berit Sundman, utsedd 
till Årets fotograf av fotoklubben 
Obscura. Pågår till 15 december.
Öppet måndag-fredag kl 10–20, 
lördagar 10–16.
� �  Möbelmarknaden i 
Strandnäs (fd Salts lokal).
Ugglor av alla slag, rådjur och 
älgar på akvareller av Monica 
Palme. Pågår under december.
� �  Självstyrelsegården 
landskapsarkivet.
Dokumentutställningar.
Öppet måndagar-onsdagar kl 
9–16, torsdagar 9–20, fredagar 
9–15.
� �  Sjökvarteret Öster-
hamn.
Båt och skeppsbyggeri. Muse-
um, hantverk, skuthamn. Öppet 
vardagar kl 9-11.
� �  Ålandsbanken i Väster-
näs. 
Alfa Lindblom visar oljemålningar 
och akvareller. Pågår under 
december och januari.
Öppet vardagar kl 9.30–16.15.  
� �  Ålandstrafi kens väntsal.
Liten busshistorisk utställning 
samt busshistoriska tidningar 
från de nordiska länderna att 
bläddra i.
Öppet måndag–fredag kl 9-17.
� �  Ålands emigrantinstitut 
Norra Esplanadgatan 5. 
Utställning om personliga 
emigrantupplevelser i Amerika. 
Databassökning. Öppet varda-
gar kl 12–16.
� �  Ålands museum och 
Ålands konstmuseum.
”Flygande kvadrat X 60”. Medis 
60-års jubileum. Pågår till 27 
december.
”Haddon Sundblom & Santa 
Claus”. Pågår till 13 januari.
”Erövrare av Europa” Ett tvärsnitt 
av nuläget inom akvarellkon-
sten i Finland. Konstnärerna: 
Lauri Ahlgrén, Tello Anttila, Kjell 
Ekström, Pentti Kokko, Nándor 
Mikola, Tuomas Mäntynen, 
Kaarina Mökkälä. Osmo Nissi-
nen, Elina Tammiranta-Summa, 
Kristiina Turtonen, Carl Wargh 
och Kalle Wikberg. Pågår till 13 
januari 2008.
Samlaren Gunilla Nilsson visar 
sin samling av skor. Pågår till 31 
december.

Öppettider:  tisdagar och tors-
dagar kl 10-20, onsdagar och 
fredagar kl 10-16, lördagar och 
söndagar kl 12-16, måndagar 
stängt.
� �  Ålands sjöfartsmu-
seum.
”Navigare necesse est, om 
konsten att navigera” Pågår till 
27 april.
Öppet vardagar kl 10–16, lördag 
och söndag 12-16

BRÄNDÖ
� � Ålandsbanken.
Fotoutställning  ”Litauen till 
Lappo” av Tommi Pohjakallio. 
Pågår till 31 januari.
Öppet må-fre 9.30-16.15. Ons-
dagar stängt.

ECKERÖ
� �  Ålands jakt- och fi ske-
museum.
Ett specialmuseum inom jakt 
och fi ske. Skildrar ålänningarnas 
kamp för sin tillvaro i svunnen tid.
Stora samlingar av gevär, troféer, 
vettar, skötar, notar, sportfi ske-
don, samt motorer och snurror.
Informativa utställningar som 
pedagogiskt informerar om sam-
lingarna, mycket passande för till 
exempel skolklasser.
Våra utställningar om åländska 
fossiler och bergarter är mycket 
intressanta. 
Öppet under vinterhalvåret 
endast för grupper över 10 per-
soner som förhandsbokat.
Tel. 040 588 67 16, fax. 
018 38 289, e-post: jakt-fi ske.
museum@aland.net

FINSTRÖM
� �  Finström bibliotek (i 
Källboskolan).
Keramik av Kristina Värnman. 
Pågår till 20 december.
Öppet måndag–torsdag kl 
12–20.

FÖGLÖ
� �  Föglö bibliotek.
Fotografi er av Maja Sundblom.
Öppet måndagar kl 10–13 och 
16–19, onsdagar 10–13, torsda-
gar 18–21.

GETA
� �  Soltuna.
Trollstigen, en självberättande 
stig för barn. Kan besökas när 
som helst.

HAMMARLAND
� �  Postad gårdsmuseum.
Museet öppnas enligt önskemål, 
tfn 0457 361 3900 
� �  Skarpnåtö hembygds-
gård.
Huset från tidigt 1700-tal hör till 
de äldst bevarade på Åland. 

JOMALA
� �  Kungsö Shellmuseum. 
”Nostalgimack” 1950-tal. Öppet 
enligt överenskommelse tel 
32 7 60 , eller 040-706 82 30.
� �  Önningebymuseet.
Öppet enligt överenskommelse 
tel. 33 7 10.
� �  Sjöbloms emigrant- och 
torparmuseum, Önningeby.
Utställning kring museet, torpare 
och emigration. Se Önningeby-
museet.

LEMLAND
� �  Lemböte kapellruin.
Från 1200-talet, ligger invid ett 
av Ålands största forngravfält. 
Kan besökas när som helst.

SALTVIK
� �  Göran Dahl/Ovanåker.
Ålands största samling av 
bomärkta föremål. Öppet 
enligt överenskommelse. Tel 
48 038/0400 450 004.
� �  Borgboda fornmin-
nesområde med Idas 
stuga.
Öppet alla dagar. Vandrings-
led genom området.

SUND
� �  Bomarsunds fäst-
ningsområde.
Tsar-Rysslands fästningsom-
råde. Kan besökas när som 
helst.
� �  Ålands fotografi ska 
museum (i gamla andels-
handeln).
En utställning över kamerans 
historia.
Öppet enligt överenskom-
melse. Tel 43 964.

VÅRDÖ
� �  Simskäla Anni Blom-
qvists hem.
Förevisas enligt överenskom-
melse med Ann-Gerd Steinby 
eller Gösta Berglund. Tel 
47 509.
� �  Simskäla Stormskärs 
Värdshus.
Akvarellutställning av Sol-
veig Westerholm. Öppet alla 
dagar.
� �  Ålands skolmuseum.
Öppet enligt överenskom-
melse tfn 432 120.

OBS Det händer

 Vecka 51, 17-21.12
Godby
Måndag: Potatis och purjolökssoppa, 
bröd och pålägg.
Tisdag: Julbord.
Onsdag: Rester från julbordet med 
mera.
Torsdag: Julfest.
Fredag: Varm kakao med Luciabulle.

 Kyrkby/Vikingaåsen
Måndag: Korvstroganoff, potatis, 
sallad.
Tisdag: Teriaki lax, kallsås, potatis, 
sallad.
Onsdag: Vikingaåsen julbord/KHS 
risgrynsgröt.
Torsdag: Julfest.
Fredag: Vikingaåsen risgrynsgröt/KHS 
julbord.

 Mariehamns stads grundskolor
Alla skolor har egna matlistor.

Birka Cargo Ab Ltd
Baltic Excellent: El Ferrol 14.12, 
Lübeck 18.12, Södertälje 19.12, 
Braviken 20.12, Hallstavik 21.12.
Birka Exporter: Gävle 14.12, 
Terneuzen 19.12, Antwerpen 20.12, 
Fredrikshamn 24.12 .
Birka Transporter: Antwerpen 
13.12, Fredrikshamn 17.12, Gävle 
18.12, Terneuzen 23.12.
Birka Shipper: Terneuzen 16.12, 
Flushing 17.12, Paldiski 20.12, 
Gävle 21.12, Terneuzen 26.12.
Birka Carrier: Kotka 13.12, El Ferrol 
18.12, Bilbao 19.12, 
Antwerpen 22.12, Helsingfors 26.12.
Birka Express: Antwerpen 14.12, 
Helsingfors 17.12, Hangö 18.12, 
Kotka 19.12, Bilbao 25.12.
Birka Trader: Raumo 13.12, Hull 
17.12, Raumo 20.12, Hull 24.12.

Godby Shipping
NB1282: Sietas/Hamburg 21.12, 
Raumo 27.12, Santander 3.1, Bre-
merhaven 5.1.
Link Star: Holmsund 17.12, Sunds-
vall 18.12, Hull 23.12, Dublin 27.12, 
Holmsund 2.1, Dublin 8.1, Holmsund 
14.1.
Midas: St Peterburg 14.12, Lübeck 
17.12, St Petersburg 21.12, Lübeck 
24.12, St Petersburg 28.12.
Mimer: Rouen 18.12, Amsterdam 
20.12, Bremerhaven 21.12.
Miranda: Fredrikshamn 18.12, 
Raumo 19.12, Rouen 24.12, Amster-
dam 27.12, Bremerhaven 28.12, 
Fredrikshamn 30.12.
Misana: Zeebrugge 15.12, Helsing-
fors 18.12, Fredrikshamn 19.12, 

Raumo 20.12.
Mistral: Ferrol 18.12, Santander 
19.12, Zeebrugge 21.12, Helsing-
fors 24.12, Fredrikshamn 25.12, 
Rostock 29.12, Hull 31.12, Amster-
dam 3.1.

Gustaf Erikson
Finnoak: Helsingfors 10-11.12.
Green Selje: Köping 12-18.12, 
Santa Marta 2-07.01.
Tingö: Rotterdam 17-19.12.
Amore: Östersjötrafi k.
Josefi ne: Östersjötrafi k.
Nathalie:Östersjötrafi k.

Rettig Group Ltd Bore
Auto Baltic: Zeebrugge 18.12.
Auto Bay: Vissingen 24.11.
Auto Bank: Portbury 16.12.
Belgard: Kotka 18.12.
Borden: Hangö 17.12.
Bravaden: Esbjerg 19.12.
Estraden: Harwich 17.12.
Fingard: Rochefort 19.12.
Klenoden: Hamburg 16.12.
Najaden: Amsterdam 17.12.
Nedgard: Boston 18.12.
Nordgard: Fowey 17.12.
Norking: i trafi k Rotterdam/Tee-
sport.
Norqueen: i trafi k Rotterdam/Teesport.
Norsky: i trafi k Zeebrugge/Tee-
sport.
Norstream: i trafi k Zeebrugge/Tee-
sport.
Ostgard: Gävle 19.12.
Seagard: Tilbury 17.12.
Sydgard: Raumo 18.12.
Trenden: Kokkola 15.12.
Westgard: Ipswich 17.12.

Positionslistan

� Den som ännu inte hunnit 
handla allt det där man bara 
kan handla på en julmarknad 
har ännu en chans under den 
gemensamma kvällsjulmark-
nad Skärgårdssmak håller på 
Ulfsby gård i Jomala kom-
mande vecka.

På marknaden kommer det 
förutom traditionell julmat att 
säljas både konsthantverk och 
julblommor och -binderier. 
All mat tillagas av Skärgårds-
smaks kockar, denna gång re-

presenterade av  Silverskär, 
Ulfsby gård och ÅSS. På plats 
fi nns de fl esta av Skärgårds-
smaks livsmedels- och råva-
ruproducenter, liksom även 
representanter för Skärgårds-
smaks konsthantverkare.

Julmarknaden är öppen 
tisdagen den 18 och onsda-
gen den 19 december klockan 
16–20 och för den som vill äta 
middag serveras det lammgry-
ta eller lammkorv med ris och 
tzatziki i Stensalen på gården.

Julmarknad på Ulfsby gård

Kom ihågSkolmaten
� �  Al-Anon: Anhöriga och vänner 
till alkoholister, träffas på Margareta-
gården alla tisdagar och fredagar, kl 
19.00.

� �  Demensföreningen på 
Åland: Simning/vattengymnastik för 
personer med demens och deras an-
höriga, söndag 16.12 kl 18.00-20.00 
i Folkhälsans Allaktivitetshus. Ledare 
fysioterapeut Gun-Lis Andersson. 
Aktiv tid i bassängen är cirka 45 mi-
nuter. Frågor och nyanmälan riktas till 
demensrådgivare Regina Österlund, 
Skarpansvägen 30 i Mariehamn, tfn 
527 369, 0457 548 3818 eller e-post: 
regina.osterlund@handicampen.ax  

� �  Folkhälsan i Mariehamn: 
Uthyres: resesängar, matstolar, 
Spina-bac-kudden för dej med sjuk 
rygg. Ring kansliet, tel 14 777, må-to 
kl. 09-14 eller maila folkhalsanimarie-
hamn hotmail.com.

� �  Fornföreningen Fibula: 
Medlemsmöte onsdag 19.12 på Boo-
gården kl 19.00. Diskussionen berör 
näst års verksamhet och gästabud. 
Alla välkomna 

� �  Vårt Hjärta: Kom ihåg att 
lösa ut din vinst i det stora lotteriet 
från Handicampen, öppet kl 9-15. 
Om du har några frågor ring Annette 
0457 524 3798.

� �  Ålands Cavaliersällskap: 
Söndag 16.12 kl 14.00 samlas vi i 
stan, vid Nabbens parkering för årets 
sista gemensamma hundpromenad! 
Alla med! Närmare info, Marie Eriks-
son tel.0457 342 2518.

� Det är inte bara på Åland 
man ser möjligheterna i tunn-
lar. Landskapsförbundet i Åbo 
för fram tunnel som enda al-
ternativ till fast vägförbindelse 
mellan Pargas och Nagu.

Planläggningsingenjör Eero 
Löytönen motiverar förslaget 
med att en tunnel blir billigare 
än en bro. Dessutom, skriver 
Åbo Underrättelser, skonar en 
tunnel miljön och landskapet.

I dag trafi keras sträckan av 
färjor. (ke)

Tunnel föreslås
Pargas–Nagu
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax

Telefon: 528 466 ”

Våra experter 
Tua Åström och Leo Löthman

fi nns på plats i Ålands museum 
söndag 16 dec kl. 12-14

Har du svårt med rimmet till klappen? 

Kom till oss så hjälper vi dej med lappen!

Vi bjuder på glögg och pepparkaka

RIMSTUGA

I sin matruta i Nyan uppmärk-
sammade Harriet Tuominen för 
ett tag sedan Vivi-Ann Sjögrens 
kokbok, där recepten är många 
och ofta exotiska, men ändå 
prövats ut i mera näraliggande 
miljöer, bland annat hos  Sol-
veig Mörn här på Åland.

Harriet Tuominen tycker att 
Vivi-Ann är suverän, att hennes 
sätt att skriva om mat gör det 
hela så enkelt. Ett recept som 
kanske har exotiska rätter blir 
lätta att laga eftersom författar-
na ofta översatt det till nordiska 
ingredienser.

Användbar
Vivi-Ann Sjögren har tangerat 
mat i fl era av sina böcker, men 
det är nu första gången som hon 
skriver en egentlig kokbok. Och 
det har alltså blivit en bok som 
inte bara bjuder på ögongodis 
utan som är praktiskt använd-
bar. Mer än sjuhundra recept 
innehåller den.

– Och det är bara sådant som 
är gott, säger Vivi-Anne med ett 
skratt.

Det hon menar är att boken 
inte är den typen av kokbok som 
innehåller allt, från grunderna i 
kokonsten till festmiddagarna, 
utan en bok med endast det 
bästa av det bästa.

Öppnar möjligheter
– De fl esta recepten har jag ju 
hittat på själv, men jag har för-
sökt göra dem så att de öppnar 
möjligheter till egna variatio-
ner. Därför har jag också strä-
vat efter att göra dem korta och 
enkla.

Men du har också tid-
gare skrivit om mat från 
många olika kulturer. 
Vad vill du säga med 
det?

– Jag ser maten som en nyckel 
till andra kulturer, en av de 
bästa nycklarna faktiskt. Ma-
ten kan förmedla och förklara 
sådant som man har svårt att 
beskriva med ord. Och ju när-
mare matens ursprung, själva 
råvarorna, naturen och od-
lingen man kommer desto mer 
får man förklarat. Att få kom-
ma in i ett kök, se hur maten 
tillreds, kanske själv få hjälpa 
till att skala en rotfrukt som 
man inte tidigare använt eller 
rensa en okänd fi sk är som att 
öppna ett fönster. Man börjar 

förstå vad andra människor 
tänker och känner. Man har 
kanske inte orden men i stäl-
let öppnas andra sinnen.

Hon beskriver maten som 
en av de bästa inkörsportarna, 
inte bara till andra kulturer 
utan också till historia och 
geografi .

– Och mat är ju ett grund-
läggande behov för oss alla, 
något som vi behöver varje 
dag.

Kan lära sig
All mat gillar man kanske inte 
när man smakar den första 
gången, det fi nns smaker och 
rätter som känns främmande.

– Men man kan lära sig att 
tycka om också främmande 

smaker. Jag har till exempel 
satt mig i sinnet att lära mig 
att tycka om de västafrikanska 
”klibbpuddingarna”. Jag skall 
äta dem till dess jag börjar 
känna smakskillnaderna.

Självbiografi skt
Vivi-Ann Sjögren, född i Esbo 
där hon också bor i dag,  har 
skrivit en lång rad böcker. Se-
nast har hon i romanerna ”Kat-
tens ansikte”, ”Lasses kiosk” 
och ”Liten fru i litet hus” berät-
tat om sitt eget liv.

Blir det någon fortsätt-
ning?

– Jag har beslutat mig för att det 
inte skall bli det, men det beror 
sist och slutligen på vad det som 
fi nns inne i mig besluter sig för 

att skriva. Jag planerar inte så 
mycket utan låter texterna växa 
inifrån.

Ny roman på gång
Dock avslöjar hon att ett annat 
romanmanus är under arbete. 

– Man borde väl inte säga så-
dant på förhand, men det är nu 
så att min kropp numera har be-
hov av att göra en bok varje år. 
Att det skall komma en bok på 
hösten är ungefär som att björ-
karna får löv varje vår. Blir det 
ingen bok så känns det som om 
om julafton uteblev, säger hon 
och tar sig an signeringen av 
ännu en bok som sträcks fram.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Vivi-Ann Sjögren ser maten som en nyckel till andra kulturer

Smaker, dofter kan ersätta ord

Författare. Vivi-Ann Sjögren talar både glatt och engagerat om mat. I sin kokbok har hon samlat en mängd användbara recept 
som hon själv testat.  Foto: JONAS EDSVIK

I ”Vivi-Anns kök” fi nns mat 
från nästan hela världen. I 
går var Vivi-Ann Sjögren i 
Mariehamn för att signera 
sin nya bok. 

– Med maten kan man 
förmedla sådant som det 
inte fi nns ord för, säger 
hon när Nyan stjäl till sig 
en pratstund mellan bok-
köparna på Lisco.

Julskiva med kraft och märg

Det har gått infl ation i jul-
skivor. Det rikliga utbudet är 
kanske i och för sig en rike-

dom, men problemet är up-
penbart en fråga om innehåll.

Den n:te sorteringen av ”de 
populäraste julsångerna” är 
bara inte en idé med bärkraft. 
Nytt material, nya vinklingar 
och nya klanger behövs.

  

 God kompromiss
Flera rösters  ”Jul” bjuder på 
en god kompromiss.

Den ”traditionella” stäm-
ningen byggs på linjen ”In 
dulci jubilo”/”Jul, jul strålande 
jul” och så ger men litet extra 
lyssnarnöje med Pablo Casals 
(!) ”Nigra sum” eller de kling-
ande klockorna i ”Carol of the 
Bells”. Lokala inslag saknas 
– och det kan man ställa sig 
frågande inför.

Fin dynamik
Urvalet läggs upp med kläd-
sam återhållsamhet. Det är 
enkla arr där solo a capella och 
pianoackompanjemang anger 
gränserna. Just den här enkel-
heten ger den säkerhet som i 
sin tur resulterar i det fi nt av-
klarnade i dynamik, tempoval, 
diktion och inlevelse.

Klangen i en damgrupp på 
nio röster är ingen ny förete-
else. Det som slår mig är dels 
känslan av kraft i sången, dels 
av märg och en ”mörk” lyster 
i ljudbilden. Detta är uppen-
bart frukten av gott arbete 
med gott material. 

Inspelningen visar överty-
gande upp balansen i gruppen 

– och handskas varligt med 
ekoknappen.

I allt ett stämningsskapande 

element som det är lätt att re-
kommendera. 

ÅKE GRANDELL

Musik

”Jul” 
(FLRÖ 1) CD med damgruppen 
Flera röster. Musikalisk ledning: 

Sara Kemetter. Piano: Kaj-
Gustav Sandholm. Inspelning: 
Jampa Jansson/Studio 2 2007

Julskiva. Jul, heter Flera rösters julskiva med Finströms kyrka 
på omslaget.

Med Luciakonsert
i Jomala kyrka
avslutar Ålands musikin-
stitut traditionsenligt sin 
hösttermin söndagen den 
16 december kl.19.00.

Programmet bjuder på 
traditionell julmusik för 
kör, orkester och sångsolis-
ter. Nya arrangemang har 
gjorts för institutets körer 
och orkester av Kjell Frisk.

Årets medverkande är 
rekordstort. Barnkören, 
Singoalla, Capella Vocalis 
och Voces Alandicae samt 
ett antal solister står för 
det vokala inslaget. Kam-
marorkestern ackompanje-
rar och spelar även ett eget 
stycke. Folkmusikgruppen 
Polkan går deltar för första 
gången. I programmet 
ingår ett stort luciatåg med 
Ålands Lucia i spetsen.

Lärarna på Ålands 
musikinstitut önskar alla 
en fröjdefull jul och hälsar 
allmänheten varmt välkom-
men till konserten. � 

Skådespelaren
Pekka Sonck
får beröm av recensenterna 
för sin rolltolkning i Char-
les Dickens ”En julsaga” 
som just nu spelas med stor 
framgång på Wasa Teater. 
Hufvudstadsbladet skriver 
att det är lätt att tycka om 
huvudpersonen, cynikern 
och misantropen Ebeneser 
Scrooge (som spelas av 
Sonck). Enligt recensenten 
Maria Sandin gör Sonck 
rollen ”genommänsklig, 
utan minsta tillgjordhet, 
men med pikanta små 
egenheter, t.ex. lustig 
benföring eller ett ovanligt 
smittande skratt – när tvär-
viggen väl övervunnit sin 
värsta motvilja mot glada 
ting.” �

Ung julmusik i
Finströms kyrka
blir det på tisdagen, den 18 
december kl. 19 med ung-
domskören Unisona under 
ledning av kantor Guy 
Karlsson. Unisona, som är 
en kör på tio medlemmar i 
åldrarna tio till 13 år, bju-
der på ett varierat program 
med kända julsånger. Även 
soloinslag ingår i konser-
ten.
Gäst vid julkonserten är 
dessutom damkören Stella-
ria, även den verksam inom 
församlingen. Stellaria, 
som också leds av Karls-
son, framför fyra sånger. �

Lykke Pörtfors
blir ny projekt-
koordinator vid Nordens 
Institut på Åland. Lykke 
Pörtfors är fi l.kand och 
arbetar för tillfället som 
kulturkonsulent vid Ålands 
landskapsregerings kultur-
delegation. Tjänsten hade 
25 sökanden varav 14 från 
Åland, sex från Finland, 
fyra från Sverige och en 
från Danmark. Lykke 
Pörtfors efterträder Lena 
Nyman som går vidare 
till nya utmaningar vid 
Högskolan på Åland som 
internationell koordina-
tor, skriver institutet i ett 
pressmeddelande. �

Ja, tack, jag klarar mig utan kaffe. Men jag klarar 
inte att ni talar om ett nytt serveringskoncept.
 MERETE MAZZARELLA i Hbl om Finnairs Stockholmsfl yg



KULTUR FREDAGEN DEN 14 DECEMBER 2007 9

Pilgrimsvandringar upplever 
en renässans. Nu ska vara och 
varannan människa gå och 
gå och gå. Eller cykla. Målet 
är Santiago de Compostela i 
Spanien – eller lika mycket att 
lära känna sig själv.

Många böcker i ämnet har 
kommit ut de senaste åren. På 
nätet fi nns mängder av blog-
gar från personer som prövat 
på pilgrimslivet.

Tankarna viktiga
Det är med glädje jag konsta-
terar att denna lilla bok hör 
till de bättre, för att inte säga 
bästa. Bara på omslaget märks 
att författaren har en andlig 
och komplex inställning till 
pilgrimslivet. Pärmen är en 
skuggbild av en gammal kyr-
koportal med både Jesus och 
dödssynder som tonar ut i ett 
landskap med ett ensamt träd 
och en ensam vandrare.

Det fi nns tankar som gör 

vandringen viktig. Det är lika 
mycket i tankarna som på vä-
garna som vandringen sker.

”Min vandring handlar inte 
enbart om att komma framåt 
utan om att vara på vägen”, 
skriver författaren.

Meditativ
Tom Tiainen gästade nyligen 
Mariehamn och presenterade 
då sin bok. Han har åländska 

vänner och verkade hemma-
stadd i Margaretagården. 

Till vardags är han lärare i 
Karleby, en gift fermbarns-
far. Vandringen som gjordes i 
etapper under 2006 och 2007 
företedde han ensam, men 
han skaffade sig många nya 
vänner utmed vägen.

I boken skildras dag för dag, 
steg för steg, upplevelser, be-
svär, glädjeämnen. Många till-
fälligheter beskrivs ingåenden, 
som om det var meningen att 
just det och det skulle inträffa 
på vägen. Lite för mycket ”ho-
kus pokus” skulle en kyrkans 
man av den gamla sorten sä-
kert tycka.

”Enkelheten i vardagsrytmen 
hjälper till att göra pilgrims-
vandringen meditativ. Efter en 
vecka kommer jag in i en rytm 
som styrs av det nödvändiga. 
Valen är enkla. Jag känner mig 
fri trots att alternativen är så få, 
eller kanske just därför.”

Teckningarna är fi na.
Boken ger lust att pilgrims-

vandra.

KIKI ALBERIUS-FORSMAN
kiki@nyan.ax

tfn 528 451

– en pilgrimsvandring genom Frankrike och Spanien

Att vara på god väg

På vandring. En port i St 
Jean Pied de Port. 
 Illustration: TOM TIAINEN

”På god väg” 
av Tom Tiainen, Fontana me-

dia, illustrerad med teckningar 
av författaren, 188 sidor.

Litteratur

Ring och tipsa! 
0457-313 4444
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I
Lördag 26.1 kl. 18.30
Idrottsgårdens festsal

After gala på

Klädsel:

Mörk kostym

Idrottsgalans huvudpartners:

�
Biljetter till 

Idrottsgalan släpps
idag fredag 14.12 och 

finns att köpa på 
ÅAB:s huvudkontor, 

pris 67,-/53,- 
inkl. after gala på 

Arrangör:

ALANDIA

REDARNAS

PENSION

LIV

ALANDIA

SAK

drottsgalan
2008

ÅL
AN
DS
TID

NI
NG

EN

– Jag kan inte erinra mig att något om 
Åland fått motsvarande publicitet i svensk 
press, åtminstone inte i modern tid, säger 
han i ett mejl till Nya Åland.

– Den positiva uppmärksamheten gag-
nar inte bara Golf-Åland utan hela Turist-
Åland. Rubrikerna har ofta varit i stil med 
”Åland – Östersjöns eget golfparadis”.

Artikeln skrevs av två av golfklubbens 
trognaste gäster, journalisten Tord Wes-
terlund och fotografen Leif Engberg och 
såldes alltså vidare till 46 tidningar, allt från 
Svenska Dagbladet till Piteå Tidningen.

Den upplyftande nyheten får också 
utrymme i Golfklubbens medlemstid-
ning. (la)

Om Golf-Åland i 46 svenska tidningar

Golf-Åland populärt. Inte mindre än 46 tidningar har lovordat Golf-Åland under det senaste året.

I somras noterade Nya Åland ett 
reportage om Golf på Åland och som 
hade publicerats i Helsingborgs Dag-
blad. Enligt Ålands golfklubbs ordfö-
rande Kjell Hansson har detta repor-
tage i själva verket publicerats i hittills 
46 svenska dagstidningar, antingen 
på en helsida eller ett helt uppslag.
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Ett tjugotal familjemedlemmar 
kom till café Vreten för att se på 
sina döttrar och syskon i lucia-
tåget. Mycket sömn verkar det 
inte ha blivit i familjerna under 
natten.

– Vid fyratiden var jag upp 
och kollade att hon inte försovit 
sig, säger Yvonne Helén som är 
mamma till tärnan Emma He-
lén.

En timme senare steg Emma 
upp och då vaknade mamma 
för andra gången.

– Hon sjöng och duschade 
och då vaknade jag förstås.

Många övningar har försig-
gått luciadagen.

– Men Emma har haft roligt 
hela tiden. Att sitta här nu och 
vänta är kul och annorlunda.

På känn
Också Therese och Eino Ko-
skinen tycker det är fi nt att sitta 
och vänta på luciatåget. 

– Vi är inte nervösa.
Trodde ni att Maria skulle 
bli lucia?

– Nog önskade jag, men man 
vet ju aldrig, säger Eino.

– Visst hade jag det på känn, 
om jag skall vara riktigt ärlig, sä-
ger Therese.

Tuff början
Då lucia med tärnor skrider in i 
salen stiger nästan alla föräldrar 
upp i ren iver. Fotoblixtrarna 
smattrar och stolarna skrapar. 
Tåget sjunger tre sånger, utan 
att någon nervositet syns, och 
skrider sen ut igen.

– Jag var inte nervös, vi är så 

trygga i vår grupp, säger lucia 
Maria Koskinen.

Mest ser hon fram emot krö-
ningen i kyrkan och tåget ge-
nom stan.

Luciamamma Ann-Katrin 
Mörn pratar medan hon sätter 
på sig kappan. Det är bråttom 
till nästa ställe.

– Vi skall till sjukhuset nu och 
vara där ganska länge. Det är 
en ganska tuff början på dagen 
för det blir mycket känslor på 
sjukhuset, långt och tungt men 
mycket uppskattat av alla i lu-
ciaföljet.

Text: KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

Luciamorgon glimrade
– Klart att vi är stolta. Det är 
en söt fl icka, säger Ålands 
lucia Maria Koskinens 
farföräldrar Therese och 
Eino Koskinen strax innan 
luciatåget skrider in.

Det är tidig luciamorgon 
och för första gången lussar 
man inte bara för lucians 
föräldrar utan har bjudit in 
familjerna till Folkhälsans 
café.

– Nu kommer de, viskar 
någon och mörkret blir ljust.

Ljusklara hägring. Luciatåget lussade igår morse för sina familjer på café Vreten.

Farmor och farfar. Eino och Therese Koskinen är lucian 
Maria Koskinens farföräldrar.

Vaknade klockan fyra. Yvonne Helén är mamma till tärnan 
Emma Helén. Yvonne vaknade redan fyra igår morse och kollade om 
dottern försovit sig. Med på bilden också Emmas pappa, Jan Helén.

Frosten nöp till ordentligt 

i kinden och andedräkten 
ångade utanför kyrkan där en 
massa stora människor och 
en massa små lucior stod och 
väntade på att riktiga Lucia 
skulle skrida ut efter fullbor-
dad kröning.

 Då hon väl satt i sin vagn, 
dragen av hästarna Alma och 
Wilemon, gavs signalen för 
att det långa luciatåget kunde 

starta. Det drog en susning 
genom publiken på Ålandsvä-
gen, nu kommer det, nu kom-
mer det!

I år var tåget längre än i fjol, 
kunde en av funktionärerna 
på gatan berätta, sammanlagt 
18 ekipage hade ställt upp. 
Det fanns traktorer, grävma-
skiner, brandbilar, jänkare 
och fl ytetyg. Visst, ni läste rätt 

- i tåget deltog både en opti-
mistjolle och en ”bark”.

Det fanns rullande tält, 
hästar och åtminstone 32 
hundar. Det fanns en massa 
människor utklädda till luci-
or, stjärngossar, snögubbar, 
renar och det fanns både rö-
keffekter och ljuseffekter. 

I många ekipage bjöd man 
på klingande julvisor men 

det bredaste leendet kom 
då  Mariehamns seglarför-
ening passerade sjungandes 
”Ljuvlig är sommarnatten” 
till dragspelsmusik.

Slutdestinationen blev 
som vanligt Torget där det 
bjöds på underhållning inn-
an årets bästa ekipage ut-
sågs. I år var det Jomala och 
Strandnäs frivilliga brandkå-

rer som kammade hem den 
äran för ett ekipage med en 
snöskulptur.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
               titte.tornroth@nyan.ax

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 471

Luciatåg med humor Värmande leende.  Sist i tåget kom ljusspriderskan själv med sina tärnor. Maria Koskinen 
log så att det riktigt värmde i kylan.

Oj, oj, oj vilken stämning 
det blev i går kväll då 
årets luciatåg drog genom 
staden.

Gatorna var fulla med 
folk och tåget bjöd på alla 
ingredienser från glitter 
och ljuseffekter till skoj 
och humor.

Värmande skratt. Människorenar, dragspelsmusik och en 
sommarvisa i en optimistjolle. Kan man annat än dra på mun åt 
Mariehamns seglarförenings påhitt?

Värmande fantasi. 
Lantbruksskolan må ha få elever 
men fantasi fi nns det så att det 
räcker. Ett monsterdraget slott 
hade Lantis elever skapat.
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Det var många som 
ville dela med sig av 
sitt luciafi rande i Nya 

Åland. Bilder kom in från alla 
vädersträck och bland lucior 
och tärnor fanns också andra 
trevliga fi gurer, som stjärn-
gossar och tomtar.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Här är läsarnas luciabilder
Åland vimlade av 
vackra, stämnings-
fulla, roliga, söta 
och glatt sjungande 
luciatåg under går-
dagen.

Stolt lucia i Finström. 
Pålsböle skolas  lucia Frida Wik-
man.   Foto: PRIVAT

Tåg i Jomala. Träningsundervisningen i Jomala hade fl era 
luciatåg. Det här bestod av, från vänster, Robert Dahlström, Agnes 
Björklund, Hilda Gustafsson, Carolin Fellman och Erik Jansson. 
De gick runt och lussade för andra elever i träningsundervisning-
en.  Foto: ULLA AHLROTH

I Uppsala. Amanda Matts-
son 2,5 år lussar på Akademis-
ka sjukhuset i Uppsala. 
 Foto: MICHAELA MATTSSON

Jössebos luciatåg. Daghemmet Nyängens jössar lus-
sade även på Tekniska verken i Mariehamn. Tärnorna från vänster 
är Amanda, Alexandra, Elly, Jana.  Foto: UFFE GUSTAVSSON

Lussat för mommo. Vilma Källroos pustar ut i famnen på 
mamma Anette efter att hon just har lussat för mommo och moffa i 
Finström Emkarby.  Foto: DAN KÄLLROOS

Förväntansfullt. Skolans 
lucia Sarah Johansson med 
följetåg uppträdde i Ödkarby 
skola. I år var det årskurs 6, till-
sammans med deras klasslärare 
Ulla Broberg och skolans rektor 
Christer Svedmark, som stod 
för programmet. I aulan väntade 
förväntansfulla elever, personal, 
föräldrar och övriga gäster på lu-
ciatåget. Programmet uppges ha 
varit mycket fi nt och stämnings-
fullt och bestod av verser och 
vacker sång. Efteråt bjöd Lucia 
med följe på glögg och peppar-
kakor i skolans matsal. Bakom 
lucia Sarah syns, från vänster, 
tärnorna Linnea Mattsson och 
Desirée Rosenberg. Bakom från 
vänster skymtar Veronica Lind-
holm och Jennie Nyman. 
 Foto: PETER SALMINEN

Också i Kumlinge kyrka. Kumlinges lucia Sophie Jo-
hansson och hennes tärnor hade digert program på luciadagen. 
Desiree Johansson berättar att gruppen sjöng så vackert, först i 
Kumlinge skolas matsal och sedan för de äldre på Annagårdens 
äldreboende. Sophies morfar fi ck också ett hembesök av sitt 
barnbarn. I går kväll uppträdde luciatåget i kyrkan.  Foto: PRIVAT

Luciafi rande i Lumparlands skola. På bilden från 
vänster syns tärnorna Anna Nygård (skymd), Ellen Mattsson (skymd), 
Emma Eriksson, Jessica Sjölander, lucia Katja Thodén, tärnorna 
Hanna Lundberg, Rebecca Svenblad, Jessica Stenberg, Leila Hill 
och Erica Carlsson. Stjärngossarna heter Anton Alm (skymd), Henrik 
Nygård (skymd) Filip Särs, Elias Lax, Jonathan Sjöwall, Samuel Nord-
berg, Nick Tamminen.  Foto: AGNETA WILHELMS

Från sexan. Södersunda 
skolas lucia går i år i årskurs 6 
och heter Emmeli Mattsson. 
 Foto: PRIVAT

Orange klassen. Den orange klassen vid träningsunder-
visningen i Jomala hade eget luciatåg. Det är Daniel, Magdalena, 
Emelie, Julia och Andreas som lussar.  Foto: PRIVAT

För föräldrarna också. Lucian vid Ytternäs skola heter 
Ronja Muruganand och de två tärnorna som syns på bilden är 
Maija Engblom (till vänster) och Matilda Eriksson (till höger ). Gun 
Karlsson vid skolan berättar att det var en väldigt stämningsfull 
luciamorgon med mycket vacker sång. Det är årets sexor som 
har i uppgift att lussa för skolan, den klassens föräldrar är också 
inbjudna till luciamorgonen.  Foto: GUN KARLSSON

Maffi gt på scen. I Vikingaåsens maffi ga luciatåg är det 
årets sjätteklassare som uppträder.  Foto: KRIBES FOTO

Ljusdrottning i ÖHS. Övernäs högstadieskolas lucia 
heter Mikaela Johansson och sjöng tillsammans med sina tärnor. 
 Foto: RICKARD MUNSTERHJELM

Vackert i lyceet. Ålands lyceum lucia heter Ida Eriksson 
och poserar här med sina fi na tärnor.  Foto: PRIVAT

Hälsning från Chip-
sen. ”Chipsens söta lucia” 
kom till Nya Åland via mms.
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Firade med ljus utan eld. Syskonparet Alva, 1år, och 
William, 3 år, Johansson var fi nklädda som lucia och pepparkaks-
pojke.  Foto: BERNT JOHANSSON

Stjärna på yrkesskolan. Tärnorna Åsa Karlsson, Linnea 
Dahl, Rebecca Nyroos, Michaela Erikson, Sofi a Olander, Julia Lind-
ström och lucian Johanna Erikson (Johanna Holmström är skymd) 
spred stämning på yrkesskolan.  Foto: HANNA HÄGGBLOM

Fullt i Strandnäs. I Strandnäs skola är det årskurs nio 
som lussar och man besökte även Odalgården. Lucia heter Eme-
lie Welin.  Foto: PRIVAT

Tomtestöd på naturbruksskolan. Med julgranen 
i centrum sjöng Naturbruksskolans lucia, som heter Jhanina 
Eklund och kommer från Mariehamn, tillsammans med tärnor och 
tomtar.  Foto: BRITTA NYMAN

Sjöng på Hemgården. Barnen från Geta skola upp-
trädde även på Hemgården. I luciatåget syns Daniel Enström, Tim 
Rosten , Aina Strand, Rebecca Simonsen, Abigil Berndtsson, Ida 
Jansson och Nicole Eker. 
 Foto: MARIE-LOUISE SAMUELSSON-CARLSSON

GHS på företagsbesök. Godby högstadiums lucia med 
följe sjöng även för de anställda på Optinova på förmiddagen. 
 Foto: ANN-CHRISTIN LUNDBERG

Diktläsning i KHS. Lucian vid Kyrkby högstadium heter 
Jeanette Karlsson. Hon fl ankerades av många tärnor och stjärn-
gossarna Henrik Nurmi och William Ramsdahl. Skön sång och 
diktläsning bjöds publiken på. Tåget hade två föreställningar, en 
för Kyrkbys elever och sedan en för Träningsundervisningens 
elever.  Foto: PRIVAT

Trippelljus för Timjan. Källbo skolas lucia heter Timjan 
Åkerholm. Källbo ligger i Finström Godby.  Foto: PRIVAT

Morgonpigga på dagis. Daghemmet Solbacken på 
Vårdö började sitt luciafi rande redan 08.00.  Foto: PRIVAT

Aktivt sjömanståg. De studerande på hotell- och res-
taurangprogrammet på sjömansskolan lussade både på skolan, 
Vikning lines båda kontor och på Röda Korsgården. I tåget ingår 
Alexander Andersson( bakom stjärnan), Elin Karlsson, Natalia 
Styrström, Cecilia Karlsson, Lucia Sanne Manelius, Cecilia Blom-
berg, Matilda Fagerholm, Michaela Östman och Ville Enberg. 
 Foto: MONA SJÖSTRÖM

Extra långt i Sund. Luciaföljet var ovanligt långt i Sunds 
skola då det förutom lucian Pia Ek, tärnor och stjärngossar även 
bestod av tomtar och barnkören.  Foto: PRIVAT

Gottby dagis. Det kan aldrig bli för många lucior i samma 
tåg. På bilden från Gottby syns Filippa och Felicia Holmberg, 
Sandra Törnqvist och Adina Renlund.  Foto: PRIVAT

Stort i Lemland.  Lucia Rebecka Eriksson hade gott om 
både tärnor och stjärngossar i sitt följe vid Lemlands grundskola. 
 Foto: DAN MOVALL

I Mångstekta. Lucian Emma vid kaffebordet i arla morgon-
stund i Sund Mångstekta.  Foto: CHRISTINA PENGEL
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Stadsstyrelsen tillsatte våren 
2006 en kommitté som fi ck i 
uppdrag att försöka hitta lös-
ningar på parkeringsproble-
men i stadens absoluta cen-
trum.

I går behandlade och god-
kände stadsstyrelsen kommit-
téns slutrapport.

Kommittén, som har bestått 
av både stadspolitiker och re-
presentanter för fastighetsä-
garna i centrum,´presenterar 
en lång rad förslag. 

Under Magazin
För att lösa behovet av parke-
ringsplatser föreslår man att 
staden tar initiativ till att för-
handla med olika berörda om 
att förverkliga underjordiska 
parkeringsanläggningar. Med 
begreppet berörda avses i för-
sta hand tomtägare men också 
andra intressenter som till ex-
empel landskapsregeringen.

.En av de parkeringsplatser 
som föreslås skulle ligga un-
der jorden mellan Alandica 
och biblioteket med möjlighet 
att utvidgas under biblioteks-
platsen. En annan under Ma-
gazin och närliggande tomter. 
En tredje som en utvidgning 
av parkeringsgrottan under 
Sittkoffs.

Erbjuda infarter
För att allt detta skall kunna 
förverkligas bör staden anta 
en policy där man uppmunt-
rar till lösningar med under-
jordiska parkeringar. Det kan 
staden göra bland annat ge-
nom att erbjuda infarter och 

ställa gatu- och annan mark 
till förfogande.

Kommittén anser också att 
staden kunde lätta upp nor-
merna för kontor i centrum. 
I dag är normen 3 bilplatser 
per 100 kvadratmeter, kom-
mittén tycker att den kunde 
vara 1 bilplats per 40 kvadrat-
meter. Dessutom anser man 
att samtliga fastighetsägare 
bör behandlas lika och att 
staden därför skall kräva att 
landskapsregeringen åtgärdar 
sitt behov av fl era parkerings-
platser.

Utvärdera effekt
Kommitténs förslag att införa 
P-skiva har redan förverkli-
gats, nu föreslår man över-
vakningen skall bli effektivare 
och att stadens skall utvärdera 
vilken effekt skivan har.

Stadsstyrelsen godkände 
kommitténs förslag dock med 
reservationen att varje under-
jordisk parkering kommer att 
behandlas som ett skilt ärende 
om och då det blir aktuellt. På 
tisdag skall stadsfullmäktige 
titta närmare på rapporten.

Ytterligare utvärdera
Den kontroversiella frågan om 
utvidgningen av Mariehamns 
begravningsplats var också 
uppe på föredragningslistan i 
går. Men stadsstyrelsen bord-
lade frågan om stadsplanen 
för att ytterligare utvärdera 
de olika alternativen.

Den minst lika kontroversiel-
la frågan om ett nytt Medisavtal 
mellan staden och samarbets-
kommunerna återemitterades 
till Medis bland annat med kra-
vet om det i klartext i avtalet bör 
framgå att mariehamnarna inte 
skall betala mera för att andra 
kommuners invånare går på 
kurser.

Ny logo
Stadsstyrelsen godkände ock-
så en ny grafi sk profi l för sta-
den. Profi len, som har tagits 
fram av projektledaren för 
Maritima Mariehamn, Britt-

Marie Trensmar, är ett om-
fattande projekt som består 
av fl era olika detaljer. 

Nya Åland presenterar i dag 
stadens nya logo för bland an-
nat brevpapper och kuvert, 
en logo som är gjord med ett 
typsnitt som är klassiskt och 
som, enligt Trensmar, har en 
maritim känsla.

– Det är ingen trendig dags-
slända utan ett klassiskt typ-
snitt som kommer att stå sig 
många år framöver, säger 
Britt-Marie Trensmar.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
              titte.tornroth@nyan.ax

Mindre trafi k, fl er parkeringsplatser
Stadsstyrelsen godkände parkeringspolicy

Ny logo. Ett typsnitt med maritim känsla har stadens nya logo som är en del av en större grafi sk 
profi l.  Bild: BRITT-MARIE TRENSMAR

Staden skall gå in för en 
policy att minska biltra-
fi ken i absoluta centrum 
och samtidigt satsa mera 
på underjordiska parke-
ringar.

Bland annat det föreslår 
den kommitté som har 
tittat närmare på parke-
ringslösningar för stadens 
centrum.

Inspirationsskälla. Den här texten har fungerat som 
inspiration till det typsnitt som staden kommer att börja använda 
sig av.   Bild: BRITT-MARIE TRENSMAR

Under ytan. Här, mellan stadsbiblioteket och nya Alandica kommer staden att bygga en parkeringsplats. Nu föreslår parkerings-
kommittén att man också bygger en parkeringsplats under jorden.  Arkivfoto: ANDREAS DIENERT

Telefonkatalog på nätet. www.nyan.ax
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Nöje
Redaktör: Malin Lundberg

Lyssnar på just nu: Orup. Om och 
om och om igen. Han har så bra 
hjärta- och smärta-texter. Dessutom 
är han min första idol ever ever. Sånt 
är värdefullt, jag menar, texter som 
man har kunnat i femton år känns på 
något sätt hemtrevliga.

För övrigt... har jag sett klart 
alla avsnitt av Sex and the City 
nu. Det tog större delen av alla 
kvällar under hela hösten. Om 
jag inte hittar en ny, lagom 
dålig och lagom bra, serie till 
våren drabbas jag av panik.

Karin Erlandsson

Efterfester brukar 
vara överskattade. 
Ofta, men inte all-
tid. De gånger då 
efterfester faktiskt 
kan vara riktigt 
bra är de gånger 
då man trött och 
hungrig sjunker ner vid nå-
gons köksbord, för att sedan 
i timtal äta fettrik och salt 
efterfestmat som om det inte 
fi nns någon morgondag.

Inför julens alla efterfes-
ter vill Nöje testa några olika 
”maträtter”, för att sedan utse 
en vinnare som kan rekom-
menderas för juldagen.

Till min hjälp har jag, som 
själv har en förkärlek för 
stekta ägg med grillkrydda, 
bjudit in sportreportern och 
kebabkungen Johan Lars-
son, tv-reportern och ham-
burgarälskaren Tomas Hen-
riksson, reklamsäljaren och 
glassätaren Malin From, samt 
politiske redaktören och ton-
fi sktjejen Annika Kullman.

På bordet har vi samlat 
några olika alternativ: Korv 
med bröd, nudlar med tonfi sk, 
hamburgare, ostbågar och 
stekta ägg. De enda tillbehö-
ren är grillkrydda, ketchup 
och salladsdressing. Testet 
kan börja.

Ner och vänt
När testpanelen satt sig till 
bords är det genast en av rätt-
terna som drar uppmärksam-
heten till sig.

– Jag äter inte det där, vare 
sig jag är full eller inte, protes-
terar Johan.

– Det ser ut som något som 
har varit ner och vänt, konsta-
terar Tomas.

Maten som orsakar protes-
terna är nudlarna med tonfi sk. 
Enligt Annika är det här en 
riktig fullpoängare, den bästa 
efterfestmat man kan tänka 
sig. Ännu bättre är det om 
tonfi sken ligger i tomatsås.

– Under studietiden åt jag 
alltid det här på mina efterfes-
ter. Det är enkelt, gott och alla 
har det hemma. Plus att det är 
billigt. Efterfestmat skall vara 
enkel, inte ambitiös.

Motvilligt slevar testpanelen 
upp nudlarna på sina tallrikar. 
Johan och Malin smakar och 
sågar rätten direkt.

– Noll poäng!
Annika vidhåller att nudlar-

na är suveräna. Tomas är lite 
mer skeptisk.

– Men det skulle behövas 
lite salt på, vart tog grillkryd-
dan vägen? Det här är något 
jag aldrig skulle få för mig att 
äta, men med grillkrydda var 
det faktiskt inte alls tokigt.

Mer sting
Nästa rätt är korv med bröd. 
En klassiker som de fl esta gil-
lar. Dessutom ganska lättla-
gat.

– Kör man allt i mikron så 
går det jättesnabbt, tipsar To-
mas.

– Just den här korven är 
bara värd en tvåa, men med 
en korv med lite mera sting 
i får den här rätten en trea, 
tycker Johan.

– Nej, den är för lam i sma-
ken. En etta, kontrar Annika.

Sedan är det dags för nöj-
esredaktörns egen favoriträtt, 
stekta ägg med grillkrydda.

– Ja det här är ju en verklig 
klassiker. Nu just var det inte 
så gott, men efter krogen får 
det absolut 2,5 poäng, säger 
Malin.

Annika ger 2 poäng.
– Ägg är ett perfekt sätt att 

starta bråk på en efterfest. 
Alla skall ju ha dem stekta på 
olika sätt, endel vändstekta, 
vissa med hel gula, andra med 
lös. Men man har ofta ägg 
hemma, och man kan variera 
ägg väldigt mycket, det är ett 
plus.

Johan tycker äggen är för 
lite stekta.

– De får en etta. De behö-
ver mer stekyta. Och kanske 
lite bacon eller korv till. Det 
måste fi nnas kött på en efter-
fest.

Gör i förväg
Nu har testpanelen kommit 
fram till hamburgarna. An-
nika, Tomas och Johan är alla 
överens om att hamburgaren 
är värd höga poäng.

– Med fördel kan man också 
steka upp hamburgarna i för-
väg, så de är klara att värma 
när man kommer hem från 
krogen, tipsar Johan.

Malin är inte lika förtjust i 
hamburgaren.

– Den absolut godaste ef-
terfestmaten är glass med 
kaffe latte smak. Jag är 
egentligen aldrig sugen på 
salt och fet mat, så det är väl 

därför jag inte gillar det här.
Sist av efterfesträtterna är en 
skål med ostbågar. Malin och 
Johan ger bågarna varsin tre-
poängare.

– Huvudsaken är inte att 
man blir mätt på efterfestmat, 
menar Johan och får genast 
mothugg av Tomas.

– Det här skulle jag aldrig 
någonsin bli mätt på, och det 
måste man bli.

Andra nackdelar med ostbå-
garna är enligt Annika att folk 
tappar dem på golvet och tram-
par in dem i mattan, plus att de 
kan orsaka dålig andedräkt.

– Som motsats till tonfi sken 
då? Nej det här är bra, och 
ännu bättre blir det om de får 
stå framme och bli lite sega, sä-
ger Johan.

Sämre med åren
Ja, som ni ser var det inte helt 
lätt att komma överens om 
en efterfesträtt som alla gillar. 
Kanske eftersom våra panel-
medlemmar inte ens efterfestar 
särskilt ofta.

– Det blir allt sämre med 
åren, skrattar Annika.

– Nu för tiden är man trött 
när krogen stänger, man vill 

bara hem och sova, tillägger 
Malin.

Tomas håller inte med.
– Förr mådde jag alltid så 

illa när jag kom hem, det gör 
jag inte längre, så nu efterfes-
tar jag nog oftare än förut.

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

Nattmat som du kan döda för
Klockan är 04.00 på 
juldagsnatten och Hubbe 
har äntligen lyckats få ut 
dig och dina kompisar i 
kylan. I fl era timmar har ni 
minglat i Arkens lobby och 
alla har ni ställt de vanliga 
frågorna, de där som är 
som hämtade ur Ledins 
”Du ska veta att jag saknar 
dig”.

Efter många timmars 
dansande, knuffande och 
pratande, är det nu dags 
för den obligatoriska efter-
festen. Dörren till Ålands 
nöjespalats har stängts 
och låsts, och kön till Dixie 
är fl era hundra meter lång. 

Ställ er inte i den. Gör 
i stället som Nöjes testpa-
nel. Åk hem till någon och 
laga efterfestmat själva.

Efterfestare. Tomas Henriksson, Annika Kullman, Johan Larsson och Malin From har alla olika favoriträtter när det gäller efterfest-
mat. Bäst i Nöjes test  tyckte de hamburgare var.

Att bråka om. Stekta 
ägg med grillkrydda är gott, 
men svårt att få till så alla blir 
nöjda. Många bråk kan starta 
över ett felstekt ägg. Kanske 
blir det för löst, för stelt eller 
med fel sorts gula.

Klassiker. Korv med bröd 
gillar de fl esta. Enkelt att laga är 
det också. In med allt i mikro-
vågsugnen bara.
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Alexander Skogberg
Rockar till just nu... Danko Jones 
– Code of the Road. Purfärskt spår 
från den kanadensiska powertrion. 
Lovar gott inför kommande fulläng-
daren Never Too Loud som släpps i 
slutet av februari nästa år.
Rak och enkel rock n’ roll med 

stämningsfyllda riff och 
en mörkare ton än 
vanligt.
För övrigt... är det 
jag som ersätter Fred 
Forsell i panelen från 
och med i dag.

� Ni glömmer väl inte att 
det är i kväll det anordnas 
metalfestival på Pub Bas-
tun?! Klockan 19.00 öpp-
nas dörrarna och klockan 
20.00 stiger det första av 
fyra band upp på scen.
– Vi hoppas att alla som 
är intresserade av lite hår-
dare musik kommer och 
lyssnar, det fi nns nog nå-
got att plocka för alla. Det 
här är väldigt kul kvällar, 
sist hade vi jätteroligt, sä-
ger arrangörerna.

Banden som uppträder 
under kvällen är Eleuth-
era, Nergal, Haudankai-
vaja och Hiisi. (ml)

Idolvinnaren
till Åland
� För en vecka sedan 
vann Marie Picasso Idol 
2007. I februari, på alla 
hjärtans dag, kommer 
hon till Åland.

Det är nöjesentrepenö-
ren Dennis Jansson som 
arrangerar konserten. 
Exakt var Marie skall 
uppträda är inte bestämt, 
kanske blir det Mariepark, 
kanske Baltichallen.

Flera andra idoler 
har genom åren besökt 
Åland. Bland annat fjol-
årets vinnare Markus 
Fagervall och tvåan Erik 
Segerstedht har varit här 
liksom Måns Zelmerlöw 
och Danny Saucedo.

Försäljningen av biljet-
ter till konserten med Ma-
rie började i går. (ml)

Moonlight 
och Monoshop
� I kväll är Arkens res-
taurang abonnerad ef-
tersom stan har julfest, 
men i morgon är alla 
välkomna på dans till 
restaurangen, där Moon-
light står för musiken. 

I nattklubben är det 
Monoshop från Nykö-
ping som sköter livemu-
siken från scenen. 

– Det blir en salig 
blandning av nya och 
gamla hits, med låtar 
dom fl esta gillar och 
känner igen, skriver 
Tony ”Trumman” Matts-
son i ett pressmeddelan-
de. (ml)

Celine Dion 
till Finland
� Celine Dion ger en 
konsert i Finland i som-
mar. Hon uppträder på 
Helsingfors Arenan den 
9 juni. Biljettförsäljning-
en till konserten inleds 
på måndag.

Konserten hör till Ta-
king Chances-skivtur-
nén.

Dion är en av de fram-
gångsrikaste kvinnliga 
artisterna genom tider-
na. Hennes skivor har 
sålts i sammanlagt över 
180 miljoner exemplar 
och i nästan en halv mil-
jon exemplar i Finland. 
(FNB) 

Metalfest
på Bastun
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Volmar vet

Volmar vet att den bäst säljande korven på Sture-
plan är en Bratwurst. Volmar anser att de som är 

fullast i åländska luciatåget måste vara täärnorna. 
Då Volmar kilat stadigt med en pundardonna kan 
han, efter empiriska studier, konstatera att favoritma-
ten i drogkretsar är Subutex-mex; och inte amfeta-
minestronesoppa, som tidigare hävdats.

Lyssnar på just nu: Natten går tunga fjät 
och Staffan var en stalledräng. Äntligen 
börjar julstämningen infi nna sig.
För övrigt... väntar jag med spänning på 
Östra Saltviks ungdomsförenings revy 
som har premiär den 5 januari. Jag hop-
pas på en skrattfest utan dess like.

Malin Lundberg
Lyssnar på just nu: Just nu lyssnar jag mycket 
på José Gonzalez senaste cd, jag tycker han är 
en skön kille som gör bra musik.
För övrigt... tycker jag att folk skall passa på och 
gå på lite julkonserter framöver. Själv skall jag 
försöka hinna med att gå på en konsert i Jomala 
kyrka på söndag, det skulle vara roligt.

Veckans gäst: Sara Henriksson, Stormskärsmaja

Enkelt men äckligt. Nudlar med tonfi sk är enligt Annika Kullman den bästa efterfestmat man kan tänka sig. Resten av Nöjes 
testpanel är inte lika övertygad. – Det ser ut som något som varit ner och vänt, var en talande kommentar.

– Jag tror att orsaken till att 
man blir lite småsugen på 
salt och fet mat efter krogen 
har med ett visst intag av läs-
kedrycker att göra, skrattar 
Micke.

Han tillägger att drickande 

i kombination med dansande 
gör att man blir lite småhung-
rig.

– Man behöver något salt, 
man blir lite sugen, men man 
vill inte ha en riktig middag, 
så då blir det något lite smått 
istället.

Har du själv något bra 
tips på vad man enkelt 
kan laga när man kom-
mer hem från krogen?

– Nu i jultider tycker jag att 
det absolut bästa är att ta fram 
julskinkan, man får smyga lite 

så man inte väcker alla i hu-
set, sedan brer man lite hem-
gjord senap på skinkan och 
äter den med en bit knäck-
ebröd och ett glas mjölk, det 
är den bästa nattamaten så-
här i jultider.

Och hur mår man dagen 
efter en sådan måltid?

– Då mår man bra, tack vare 
mjölken. Jag brukar säga 
det, att dricker man lite 
mjölk när man kommer hem 
så mår man bra nästa dag. 
(ml)

Mickes bästa nattmat

Bra nattmat. Micke 
Björklund tipsar om att jul-
skinkan fungerar utmärkt som 
nattmat i jul.

Michael Björklund, Ålands 
kändiskock nummer ett, 
delar med sig av sitt bästa 
nattmatsrecept. Ett recept 
som enligt honom gör 
att man till och med mår 
bättre dagen efter!

Haunted 
forest
Thriller

Joel Forn-
brant på www.
dvdkritik.se är 
inte imponerad 
av fi lmen Haunted forest.

– ”The Ring” möter ”The 
Blair witch project” när en 
grupp dumdristiga typer ger sig 
ut i skogen för att leta spår efter 
en gammal indiansägen. Tyvärr 
är inte ”Haunted forest” nå-
gon lyckad blandning utav nyss 
nämnda fi lmer, utan använder 
bara träden som en skruttig ku-
liss för skrämselförsök vi redan 
sett 3.000 gånger tidigare. 

Treasure 
raiders
Action

En fi m i sam-
ma anda som 
National trea-
sure. Michael är 
en amerikansk 
historieprofessor med en mörk 
hemlighet – i gryningen kör han 
sin Porsche genom Moskvas 
gator i jakt på adrenalinkickar. 
Michael gillar även skattjakter 
och de pengar han vinner på 
street racing fi nansierar hans 
sökande. Han kommer över in-
formation som leder honom till 
den farligaste jakten någonsin 
– på en antik skatt, en gång till-
hörande de legendariska Tem-
pelriddarna. 

Cougar club
Komedi

Efter college 
är livet trist för 
Spence och 
Hogan. De är 

tvungna att arbeta för vidriga 
skilsmässoadvokater som plå-
gar dem. Av en slump får de 
en gyllene möjlighet och startar 
en klubb för unga män som är 
förtjusta i äldre kvinnor – ”cou-
gars”.

Enligt betygsättarna på www.
discshop.se är den här fi lmen 
inte mycket att se. Bara en etta i 
betyg bådar inte särskilt gott.

Vägen till Betlehem
Drama

His tor ien 
känner alla 
till, och nu i 
jultid släpps 
historien om 
Maria och Jo-
sef på fi lm.

– Vägen till 
Betlehem kommer att leda 
till livliga diskussioner om 
religion här och där, och det 
är kanske det som är syftet. 
Men att göra en spelfi lm om 
historien om Jesu födelse som 
spelas upp utan krusiduller så 
som vi har hört den så många 
gånger förut, från början till 
slut, känns något överfl ödigt, 
skriver www.fi lm.nu:s recen-
sent Mattias Backström som 
ger fi lmen tummen ner.

På smällen
Komedi

2 4 - å r i g a 
Alison Scott 
är en lovande 
nöjesjourna-
list, som efter 
en blöt kväll 
på krogen 
hamnar i den 
charmige slarvern Ben Stones 
säng. Den högst tillfälliga sex-
uella förbindelsen resulterar i 
att Alison blir gravid.

DN:s recensent Eva af Gei-
jerstam ger fi lmen en tvåa i 
betyg.

– Barnsliga infall och stun-
dom träffsäkra iakttagelser 
räcker helt enkelt inte till. 
Över två timmar blir på tok för 
långt – inte bara för dem som 
fyllt åldersgränsens sju år.

 Källa: www.ginza.se

Nytt på dvd
Lite av varje fi nns bland 
veckans dvdnyheter. En 
thriller, en action, två kom-
edier och ett drama. 

Recensenterna är över-
lag hårda i sina omdömen, 
men smaken är bekant 
som baken, så det kanske 
ändå kan vara värt att ge 
fi lmerna en chans.

� Inhemska rocktidningen 
Soundi har utsett Radioheads 
skiva In Rainbows till årets al-
bum. Den brittiska gruppen gav 
ut sitt album på nätet och lät fan-
sen betala vad som helst. Många 
laddade ner låtarna gratis.

John McGregors folkalbum 

Maa ei oo pimee utsågs till bäs-
ta inhemska inspelning.

Bästa hårdrockalbum blev 
Nightwish senaste, Dark Pas-
sion Play. Neil Youngs akustiska 
solokonsert Live at Massey Hall 
1971 utsågs till årets bästa retro-
lansering. (FNB)

Radiohead gjorde årets album
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Johan Larsson
Epost: sport@nyan.ax

Telefon: 528 462

För Ålands fotbollförbund är 
det de tre U:na som gäller. 
Utveckling, ungdomar och ut-
bildning. Tre ledord som föl-
jer med till nästa år då den nu 
pågående omorganisationen 
planerar stå färdig.

Sedan Tommy Lundberg 
sade upp sig som sportchef 
för att satsa på sina studier 
har Daniela Haglund varit till-
förordnad sportchef. Hur det 
kommer att se ut i framtiden 
vet hon inte riktigt. Efter det 
att hon tog över Lundbergs 
jobb tog Jani Lyyski i sin tur 
över hennes. Så det är egentli-
gen Lyyskis tjänst som står till 
förfogande.

– Vi håller på att göra om 
verksamheten och titlarna, 
säger Haglund. Därför satte vi 
inte ut någon titel.

Hon säger samtidigt att 
både hon och Lyyski kommer 
vara kvar inom förbundet men 
att det i dagsläget är oklart 
vad de får för roller. Helt klart 
är i alla fall att det behövs mer 
personal. Trycket har varit 
stort den senaste tiden.

Vill utvecklas
Tjänsten som nyligen utan-
nonserades är alltså inte en 
ny sportchef. Men arbetsupp-
gifterna blir liknande dem en 
sportchef har. Administration, 
tränar- och spelarutbildning 
samt tävlingsverksamhet.

– Vi har haft en arbetsgrupp 
i styrelsen och det är kom väl-
digt hastigt, säger Haglund.

Sista anmälningstiden är 
redan den 21 december och 
redan i januari planerar för-
bundet att tjänsten ska träda 
i kraft. Då går nämligen både 
Haglunds och Lyyskis tillför-
ordnade tjänster ut. Och då är 
förhoppningsvis även omorga-
nisationen klar.

– För att komma någon vart 
går det inte att ha samma år 
ut och år in, säger Haglund. Vi 
måste titta på behoven.

Satsar på ungdomarna
Och Haglund efterlyser mer 
kvalitet.

– Vi håller på med mycket 
just nu och är mycket ute på 
fältet. Det blir lite mycket. 
Det är just det vi ser över, att 
få kvalitet på det vi satsar på.

Vilka utmaningar kom-
mer den nyanställda och 
hela förbundet stå inför 
nästa år?

– Det blir mycket med tränar-
utbildningar. Svenska fotboll-
förbundet har gjort om hela 
tränarutbildningen som vi 
följer. Det kommer bli mycket 
jobb med det. Sedan är det 
spelarutbildning. Vi har ju 
fotbollsutbildning på Ålands 
lyceum och på andra skolor. 
Sedan har vi ungdomar som 
vill träna extra individuellt 
utöver klubbträningen. Det är 
detta vi har satsat mycket på 
och som vi bör satsa på.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

ÅFF omorganiserar inför nästa år

Sportchef året ut. 
För närvarande är Daniela 
Haglund tillförordnad sport-
chef på ÅFF. Vilken titel hon 
får i framtiden vet hon ännu 
inte.  Foto: ERKKI 
 SANTAMALA

FOTBOLL. Inför nästa 
säsong väntar många nya 
utmaningar för Ålands fot-
bollförbund. Omorganise-
ring, nyanställningar och 
ny tränarutbildning. Därför 
står en tjänst nu ledig för 
den som är fotbollsintres-
serad.

Stilen är Wadoryu, en av de fyra 
stora stilarna i karate, och sedan 
2004 har Kimmo Mattsson haft 
första graden, av tio, i svart bäl-
te. Men nu har han alltså upp-
graderat den svarta färgen.

Och han förklarar för oinvig-
da läsare hur det går till.

– Du ska avlägga ett prov där 
du visar upp din teknik; grund-
teknik, parövningar, kata samt 
lite fajt och det är en kommitté 
som tittar på det.

Provet gjordes i Sverige och 
kommittén den här gången be-
stod av domare från Irland och 
Sverige. Domarna hade upp till 
sju dan. De rapporterar sedan 
vidare resultatet till det japan-
ska karateförbundet som hand-
lägger graderingarna.

Sporrar inför framtiden
Kimmo berättar att man måste 
vänta minst två år innan man får 
uppgradera sig till andra dan, 

sedan tre år för tredje dan och 
så fortsätter det. Därför är de 
som har de högsta dan väldigt 
gamla. Upp till 60-70 år. Själv är 
Kimmo 45 år och har hållit på 
med karate i tio år. Och upp-
graderingen sporrar honom att 
fortsätta.

– Det är en motiveringsgrej 
och man ser att man utvecklas, 
säger han. Sen är det så att man 
kan lägga krut på andra saker 
när man vet att man klarar av 
det. Träningsmässigt betyder 
det ingenting. Jag fortsätter 
som vanligt.

Tar det som det kommer
Men för karateklubben Ogawa 
är det också viktigt med Kim-
mos uppgradering. Ju högre 
gradering man själv har, desto 
högre får man gradera andra. 
Just nu får Kimmo gradera upp 
till brunt bälte.

I Finland fi nns det hyfsat 
många som har andra dan, även 
om Kimmo inte vet exakt. På 
Åland är tredje dan det högsta 
och i riket är femte dan högst. 
Där fi nns det två eller tre med 
den graden, säger Kimmo.

– Ju högre grad desto färre 

har det, säger han. Det tar så 
lång tid och det blir hårdare 
bedömning.

Siktar du på tredje dan 
nu direkt?

– Det kommer på vägen. 
Det krävs en hel del extra 
träning. Det räcker inte med 
två till tre gånger i veckan.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

Karate-Kimmo
klarade provet

Klarade andra dan. Kimmo Mattsson från karateklubben Ogawa klarade provet till andra gradens 
svarta bälte. Provet gjordes i svenska Herrljunga under ett graderingsläger.  Foto: JONAS EDSVIK

KARATE. Nu har Kimmo 
Mattsson graderat upp 
sitt svarta bälte. Det var i 
lördags som han fi ck grad 
två i svart bälte. Eller an-
dra dan, som det heter.

� Wadoryu är en av de stora stilarna inom karate. De övriga är 
shotokan, kyokushinkai, shitoryu och gojuryu. Wadoryu betyder 
fredens eller harmonins väg och går ut på att undvika motstån-
darens attack och därefter slå till.
� Gradering av färdigheter sker först med vanligen åtta så 
kallade kyu i fallande skala. Vitt för nybörjare via gult, grönt, 
blått, rött, brunt och i vissa fall lila. Färgerna kommer i olika ord-
ning i olika stilar innan man får svart. Svart bälte har omkring tio 
grader beroende på stil, det vill säga tio dan.
 Källor: budo.se och ne.se

Fakta/Wadoryu

� FOTBOLL. Den förre IFK-
spelaren Clive Hachilensa har 
återvänt till Zambia och sin 
gamla klubb Zesco United. 
Klubben leder zambiska Pre-
mier League. (jl)

Hachilensa 
åter i Zambia

� SKIDSKYTTE. Den 2-3 
februari nästa år är det dags 
för den första nationella 
skidskyttetävlingen någon-
sin på Åland. 

Det är de finlands-svenska 
mästerskapen som kommer 
att avgöras i disciplinerna 
sprint och masstart. Anmä-
ler er gör ni till ÅID:s kansli 
senast den 15 januari. (jl)

FSSM i skidskytte 
på Åland

� ISHOCKEY. Det blev stor-
förlust för Robin Englund 
och hans Salamat i onsda-
gens match mot KooKoo i 
Mestisserien. Hela 2–10 för-
lorade Salamat med på hem-
maisen. Det blev inga poäng 
för Englund som för dagen 
spelade i fjärdeformationen.

Salamat ligger fortfarande 
nia i serien, fyra poäng upp 
till SaPKo på slutspelsplat-
sen, och med en match min-
dre spelad. (jl)

Storförlust för 
Englunds Salamat

� STIPENDIUM. Simmaren 
Erica Granesäter och frii-
drottaren Erica Nordqvist 
belönas med stipendier av 
Fritids- och näringsnämn-
den i Finströms kommun. 
Detta för deras idrottsliga 
framgångar under året. Ut-
delningen av stipendierna 
sker torsdagen den 20 de-
cember i Kommungården i 
Godby. (jl)

Två gånger Erica 
får stipendier

LÖRDAG
DART
Joker Darts klubblokal
ÅM: Start 14.00, anmälan 
senast 13.45

Sport på gång

DEN NARKOTIKAÅTALADE ISHOCKEYSPELAREN JERE LEHTINENS 
ADVOKAT JUUSO PULLIAINEN ANGÅENDE LEHTINENS AVSTÄNGNING”

Jag förundrar mig över FM-ligans 
beslut att ta ställning i den här frågan. 

Erica Granesäter.
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Alandia-Bolagen är en åländsk, ISO 9001-2000 kvalitetscer-
tifierad försäkringsgrupp där sjöförsäkring utgör bolagens 
kärnverksamhet. Vårt huvudkontor med ca: 70 anställda finns 
i centrala Mariehamn. För mera information www.alandia.com
Den kommersiella sjöförsäkringsrörelsen bedrivs i enheten 
Alandia Marine som med en årlig premieinkomst om 23 mil-
joner euro är en av de ledande aktörerna inom sitt marknads-
område, Finland, Sverige och Baltikum.  Försäkringsbeståndet 
utgörs av drygt 1500 fartyg till ett sammanlagt försäkrings-
värde om 3 900 miljoner euro.

Vi behöver förstärka enheten med en: 

MARINE UNDERWRITER
Du kommer att arbeta inom vårt underwriting team i en 
dynamisk och intressant miljö med i första hand:

- Analys och riskbedömning av fartyg och fartygsflottor
- Försäkringsförnyelser
- Tecknande av nya försäkringsrisker
- Ansvar för kundkonton

Vi tror att du har:
- Högskoleutbildning: ekonomisk, juridisk, 
 teknisk, eller nautisk utbildning
- Sjöfartsintresse
- Affärssinne
- Förmåga att arbeta såväl i team som 
 självständigt 
- Erfarenhet från försäkringsbranschen
- Goda kunskaper i engelska

Vi värdesätter:
- Erfarenhet av sjöförsäkring
- Kunskaper i finska 

Närmare upplysningar om tjänsten får du av avdelnings-
chef Jan Limnell eller personalchef Anne-Christine  
Silander, telefon 018 29000.

Vi erbjuder intressanta och utmanande arbetsuppgifter i en 
internationell och stimulerande miljö. Tjänstens placeringsort 
är vid huvudkontoret i Mariehamn. 

Sänd Din skriftliga ansökan med sedvanliga ansöknings-
handlingar och löneanspråk senast 15.1.2008 per e-post 
till anne-christine.silander@alandia.com eller under adress 
Alandia-bolagen, PB 121, AX - 22101 Mariehamn. Märk 
kuvertet ”ALANDIA MARINE – MARINE UNDERWRITER”.

Rehab- och fysiatrienheten meddelar

Rehabavdelningen håller stängt
21.12.07-6.1.08

Rehabläkarmottagningen
håller stängt 21.12.07-2.1.08

Poliklinken för fysioterapi, ergoterapi, talterapi 
samt utlåningsdepån, håller öppet vardagar 

som vanligt

ENPLANSHUS
85 m², tomt 3000 m² 
i  Sund Kulla ca 5 km 
från Godby.

Tillträde omgående

Tel +358407704735

Paf erbjuder trygga och underhållande penningspel på internet, ombord och på Åland. Överskottet 
går oavkortat till allmännyttiga ändamål. Under 2006 omsatte Paf-koncernen 82 miljoner euro, varav 
vinsten och lotteriskatten till den åländska samhällsnyttan var sammanlagt 37 miljoner euro. Paf är ISO-
certi� erat. Paf-koncernen har totalt cirka 340 anställda. Ytterligare information � nns på www.paf.com.

Vi söker en medarbetare som

SPELANSVARIG
för våra nätverksspel där dina huvudsakliga arbetsuppgifter är driftsuppföljning av be� ntliga 
speltjänster, assistera marknadsavdelningen med kampanjer och tävlingar och bistå Paf-
organisationen vid utvecklingen av nya spel och spelformer. Vi söker en kreativ person med 
känsla och intresse för spel och produktutveckling. Tjänsten är ett moderskapsvikariat på 
ett år.

Läs mera om PAF och tjänsten på www.paf.com - Om PAF - Lediga jobb. Din fritt 
formulerade ansökan samt CV och löneönskemål skickar du senast 7 januari 2008 till 
personalutvecklare, jeanette.hostman@paf.com eller under adress Paf, Pb 241, AX-22101 
Mariehamn. Märk ansökan med tjänstens titel. Ansökningshandlingar returneras ej.

EMKARBY SKOLA
+ PAVILJONG

uthyres. 
Allt från små till stora 
utrymmen. T.ex för väv-
kurser, atlje, gymnastik 
och förrådsutrymmen.

För mer information 
kontakta Tina 

tel 040 520 9646

   Ålands Elandelslag har 37 
   anställda och distribuerar el 
   till 13.500 kunder på  landsbyg-
   den och i skärgården. ÅEA ägs 
   av elförbrukarna och har som
   huvudsaklig målsättning att 
   leverera el så kostnadseffektivt 
   och avbrottsfritt som möjligt.

ÅEA underhåller sitt eget elnät och tillsammans 
med nyanslutningar byggs totalt ca 90 km 

elledningar per år. Vi söker nu en 

Servicetekniker
Du kommer att ingå i linjebyggnadsteamet på 
18 personer, men du samarbetar även med övriga 
team och externa samarbetspartners. Som service-
tekniker arbetar du främst med elnätsbesiktningar, 
elektriska och elektroniska servicearbeten, kabel-
sökning och elkvalitetsmätning. Du vikarierar lin-
jebyggnadschefen vid semestrar och ledigheter. 
Jourtjänstgöring ingår i arbetet efter inskolning.

Vi förutsätter att du har tekniker- eller ingenjörsex-
amen samt att du har en modern datakunskap och 
vilja till att lära dig nya saker, du arbetar självstän-
digt. Vid behov ordnas nödvändig fortbildning.

Frågor riktas till Linjebyggnadschef Mikael Mar-
tens eller Elnätschef Jan Lindgrén, telefon 39250. 
Posta ansökan med löneanspråk till Ålands Elan-
delslag, Godbyvägen 193, AX-22100 MARIEHAMN. 
Din ansökan vill vi ha senast den 2 januari 2008. 
Märk ansökan ”Servicetekniker”. Du kan också e-
posta ansökan till mikael.martens@el.ax.

Mer info om Ålands Elandelslag finns på www.el.ax

Ålands Elandelslag

Socialnämnden i 
Jomala lediganslår:

Ett vikariat som

närvårdare
inom hemvården 

1.1-31.12.2008.

En ordinarie

närvårdartjänst
inom hemvården från 

och med 1.1.2008.

Tillträde snarast till 
båda tjänster eller 
enligt överenskom-
melse.

Till tjänsterna söker vi 
dig som är närvårdare 
helst med inriktning 
på äldreomsorg eller 
har annan motsvaran-
de utbildning.

Uppgiftsrelaterad lön 
enligt avtal.

Närmare upplysning 
lämnas per tel. 31 686/
Linda el. Liz.

Sedvanliga ansök-
ningshandlingar skall 
vara socialnämn-
den tillhanda senast 
31.12.2008 under 
adress: Socialnämn-
den i Jomala ”Hemvår-
den”, Pipsvarvargränd 
2, 22150 Jomala.

Jomala den 13.12.2007

Socialnämnden 
i Jomala

� �  Agilitylicens 2008: 18 
december 18.00-20.00 på ÅKD:
s kansli, Kaptensgatan 2, ingång 
från gården. Behöver någon 
hjälp med ansökan, översättning 
eller dylikt, kom till kansliet! 
Passar inte tiden kontakta Yrsa, 
tel: 040 5073424, e-post: yrsa.
finne@aland.net.

� �  Hockeyläger: Ishockeylä-
ger arrangeras den 27 december 
och 28 december mellan 09.00-
15.30 båda dagarna. Lägret är 
för pojkar födda 94 och yngre 
och för flickor 93 och yngre. Alla 
nya som vill komma och prova är 
välkomna. Pris 25 euro. Anmälan 
till Marcus Englund 0400-723 735 
eller mejl ishockey@aland.net. 
Sista anmälningsdag 21 december 
14.00. För mer information www.
ifkmariehamn/ishockey 

� �  IFK-hockey: 99/nybörjarna 
har minimixcup på lördag 11.00-
12.00, kom i god tid.

� �  Joker Dart: Dart-ÅM på 
lördag 14.00 på klubblokalen 
Slantgränd 2 i Mariehamn tel 21167. 
Dam- herr- junior- damdubbel- herr-
dubbel- och mixedklasser. Anmäl-
ningar senast 13.45 på klubblokalen. 
Frågor: jokerdart@aland.net.

� �  Motionshockey: Match 
SVIBY SS mot Roosters fredag 
20.00.

� �  IFK-Veteranhockey: Match 
i kväll 14 december 19.00 mot 
Upplandsjuniorerna. Kom i god tid 
för taktiksnack!

� �  Veteranhockey: Extra 
träningar lördagar med start 15 
december 13.00-14.00. För mer info 
ring Henning 0457-3421636.

� �  ÅID-LUIA Orientering: Mo-
tionsgymnastik, Furuborg, måndag 
17 december 19.30-20.30. Onsdag 
19 december, samma tid, löpning 
före.

Sportens kom ihåg
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Krönika / Linnea Tillema

NYANS ROS

Många är de katastrofer som förlorat i 
nyhetsvärde. För då vi blundar fl imrar 
färska bilder förbi. Tragedi. Vi sätter på 

teven och fortsätter titta, vi öppnar tidningen 
och läser om vad vi samtidigt hör på radion. 
Explosioner. I detta virrvarr av nyfödda sen-
sationer fi nns inget utrymme för ett långsamt 
bortdöende.

Det fi nns inget tålamod med det sega: 
Katastrofen som överlever och fortlever decen-
nium efter decennium. Likt en jättelik val som 
strandat i sanden; vänder sig plågsamt sakta 
på rygg. Långa fenan platt, en mage som tor-
kar i solen. ”Ett nästan orörligt berg”, suckar 
vi trött och ser bort. Ingen orkar titta. Inget 
vi kan göra. Vårt begär och vår nyfi kenhet, 
vår hunger och törst kastar oss istället över 
jordskreden, över fl odvågorna, börsrasen och 
huskrasen. Det omtumlande, det fasansfulla, 
det plötsliga mitt i allt som ingen hade kunnat 
ana. Det som får oss att chockeras, att sörja. 
Det som tjuter att något händer i världen och 
inom oss! Vi lever och är i alla fall ej ännu 
döda (som många andra).

Men den strandade i sanden då? Solen 
gassar. Ett liv som klagar över att snart vara 
förtorkat. Som ingen hör. Eller vi hör nog men 
det rör oss inte. Vi har hört det förr. Gamla 
tårar. Det var solen som var extra varm. Vi 
vet. Det var magen, fårorna och det slutgiltiga 
slutet, evighet. Som vi faktiskt vet. 

Jag såg helt nyligen en dokumentär på 
SVT. Det var det gamla vanliga: de föräldra-
lösa barnen i Afrika, och den sedan länge 
strandade valen Acquired Immune Defi ciency 
Syndrome. Som vi ju alla har hört talas om 
till leda. Till leda? Jaa, det verkar faktiskt vara 
så. I dessa tider, (kanske i alla fall hos unga, 
intellektuella elitister) tycker jag mig ana en 
oberördhet då valen Aids kommer på tal. Aids 
är ej längre en sensation. Aids är sedan länge 
för gammalt.

Valen har blivit en del av landskapet. Bland 
snäckor och småstenar syns den knappt. Och 
än mindre förmår den väcka vår empati. Att 
tycka synd om barnen i Afrika förknippas med 
en klichémässig sentimentalitet. Valen Aids 
har fått en lysande ”faddergala-stämpel” över 
magen. Den har plötsligt blivit för mycket gråt-
mild masskultur, alternativt förknippad med fa-
natisk religiositet. Föga tilltalar eller engagerar 
den en intellektuell kulturelit. Och då uppma-
ningen ”tänk på barnen i Afrika!” ljuder genom 
allas våra munnar så är det uteslutande som 
den ironiska kommentar vilken följer av att 
någon petar i maten (ett ”skämt” som också 
det sedan länge, länge är utnött…). 

Men så var det dokumentären igen. Jag såg 
den och något hände mig. Det var inga sensa-
tioner. Det fanns verkligen inget nyhetsvärde. 
En nästan osynlig rörelse hos valen. Men det 
fanns något annat.

En pojke i min egen ålder ”skrivs ut” från 
sjukhuset. Han sitter frysande vid vägkanten 
och förmår inte röra sig. Solen gassar alltjämt. 
Systern kommer och bär hem honom på 
ryggen. Han är kanske bara ett skelett, just 
inget mer. Hans sjuka ansikte kunde ha varit 
vackert. Så ligger han under en sliten, rutig 
fi lt som knappt avslöjar att det fi nns en kropp 
därunder. Han hostar blod och systern börjar 
gråta. Han samlar sina krafter och säger: ”Gråt 
inte för min skull. Det krossar mitt hjärta”.  

Vissa saker kommer alltid att förbli inte-
alls-sensationella. Det långsamma i livet och 
döden. Men utgör det faktum att något ”redan 
är gammalt” skäl nog till att avskärma sig från 
känslorna?

Jag kände mig sjuk den där kvällen. Inget 
var längre självklart. Och jag lyckades inte föl-
ja pojkens uppmaning om att låta bli att gråta. 
Kanske är det en början. Att trots allt tänka på 
barnen i Afrika. Att åter se den döende valen.

Om strandade 
valar och 
långtråkiga 
katastrofer

� Ingegerd Persson går ut i 
offentligheten med kränkande 
uttalande om enskild person 
och kräver skadestånd för de 
extrakostnader som jag skulle ha 
förorsakat någon (MISE?) utan 
att kunna peka på vilka dessa 
extrakostnader skulle kunna 
vara och vem eller vilka de drab-
bade är. Sådan ryktesspridning 
är förtal och leder till rättsligt 
efterspel.

MISEs ledning inklusive mig 
själv under 2005-2006 har inte 
förorsakat högre renhållnings-
kostnader. Kostnaderna var 
exakt de som MISE fi ck ärva av 
medlemskommunerna och som 
tidigare till stora delar betalades 
via skattesedeln.

Om något skulle kunna 
diskuteras är det möjligen att 
grundavgiften sattes för låg så 
att full kostnadstäckning för den 
gamla renhållningsapparaten 
inte kunde erhållas. Detta gjor-
des med öppna ögon av hänsyn 
till hushållen som skulle betala. 
Underskottet betalades med lån, 
landskapsbidrag och tillskott 
från medlemskommunerna. 
Lösningen var temporär i av-
vaktan på renhållningsreformens 
fullbordan.

Merja Renvall ondgör sig 
över bristande information 
från MISE i inledningsskedet. I 
själva verket gick MISE hårt ut 
med information till alla hus-
håll i form av ”Sopbladet  nr1” 

i januari och ”Sopbladet nr2” i 
mars 2006 med information om 
den nya organisationen, dess 
rättigheter och skyldigheter samt 
av stämman fastställda avgifter 
liksom också bakgrunden till 
avgiftskonstruktionen m.m.

Likaså fanns MISEs websi-
dor på internet igångsatta den 1 
januari 2006, när MISE formellt 
tog över det kommunala renhåll-
ningsansvaret. Därtill ombads 
hushållen att kontakta MISE med 
önskemål om renhållningsservice. 
Informationen ledde till reaktioner 
i offentligheten som inte borde ha 
gått någon förbi.

Här kan man möjligen diskutera 
om inte informationskampanjen 
var för aggressiv, men meningen 
var att göra hushållen medvetna 
om den nya renhållningsmyndig-
heten, vilket lyckades över för-
väntan. Samtidigt satte emellertid 
informationskampanjen igång en 
hetsig debatt om avfallsfrågorna, 
där MISE gjordes till syndabock 
för det gamla systemet – redan 
långt innan MISE hade ändrat på 
någonting alls!.

Flinken lyfter i vanlig ordning 
fram detaljer som inte stämmer 
överens med verkligheten. MISE 
erbjöd nämligen tömningsservice 
till en rörlig avgift som höststäm-
man 2005 beslutade om. I stäm-
mobeslutet fanns en punkt som 
gav styrelsen mandat att justera 
avgiften om så var nödvändigt be-
roende på vilket resultat upphand-
lingen av tjänsterna skulle ge.

Nu blev de så att avgifterna inte 
behövde justeras utan stämmans 
beslut stod fast. Till saken hör ock-
så, att hushållen gavs rätt att välja 
huruvida de önskade att MISE 
skulle fakturera för tömningsservi-
cen eller om man önskade betala 
till renhållningsföretaget direkt. 
En lösning som är tillåten enligt 
den åländska renhållningslagstift-
ningen. De fl esta valde att själva 
få styra över renhållningsentrepre-
nören.

Sedan har vi problemet med an-
slagstavlan. Protokollen skickades 
ut per e-post till medlemskom-
munerna och publicerades på 
MISEs websidor på internet. Även 
om många uppenbarligen slängde 
MISEs direktinformation i pap-
persåtervinningen utan att läsa, får 
man anta att informationen som 
gavs nådde fl era än om en formellt 
riktig anslagstavla hade satts upp.

Anledningen till den uteblivna 
anslagstavlan var helt enkelt att 
resurserna inledningsvis inte var 
tillräckliga. Med facit i hand borde 
kanske en annan prioritering ha 
tillämpats.

Gerry Allgode fröjdas över 
ansatserna att införa ett individ-
baserat avgiftssystem och påstår 
att jag hade fel om möjligheterna 
att registrera antalet individer i 
hushållen.

Jag har aldrig hävdat att det 
skulle vara tekniskt omöjligt att 
införa en sådan lösning. Men 
frågan är om det blir mera rättvist 

så? Många miljömedvetna hushåll 
med fl era medlemmar produce-
rar små mängder avfall, medan 
ett stort antal singelhushåll kan 
producera betydligt mera.

Sedan återstår förstås även 
frågan om hur många personer 
i verkligheten vistas i ett hus-
håll. MISEs avgiftssystem är i 
själva verket konstruerat så att 
det är avfallsmängden som skall 
styra renhållningskostnaden, inte 
antalet individer, men då måste 
grundavgiften göras liten, vilket 
inte har varit möjligt så länge som 
kostnadsbördan för de obeman-
nade stationerna ligger på renhåll-
ningsmyndigheten.

Många insändare, mess och de-
battinlägg samt diskussioner inom 
det politiska etablissemanget visar 
tydligt att informationen inte har 
gått fram. Tydligen upplever man 
informationen som komplicerad 
och kommer med krav på åtgär-
der, som redan ingår i målsättning-
arna för renhållningsreformen.

Kan det vara så att renhåll-
ningsreformen i sin helhet skulle 
ha fullbordats redan till den 1 
januari 2006 och att den valda 
strategin med en långsam, men 
fl exibel övergång skulle ha från-
gåtts?

Å andra sidan skulle en mera 
beslutsam strategi i så fall krävt 
ett politiskt mod, som knappast 
går att fi nna i landskapet!

 Jan Westerberg

Svar på snedspår i sopfrågan!

� Enligt svar från Mises styrelse 
i tidningarna häromdagen hand-
lar tidigare talman, nuvarande 
vice talman Gunnar Janssons 
uppmaning om betalningsbojkott 
gentemot Mise alltså om att de 
inte haft en anslagstavla!

På den grunden skulle alltså 
Mises verksamhet enligt GJ vara 
“olaglig” och ge folk ett legitimt 
skäl att inte betala för sin sop-
hämtning. 

Jag är förvånad. Om en så-
dan uppmaning utfärdas av en 
auktoritet som Gunnar Jansson 
så medför det ett stort ansvar. 
Många uppriktiga och hederliga 
människor har tagit fasta på GJs 
bojkott med risk att i förlängning-
en hamna hos kronofogden.

Jag anser att GJ är skyldig oss 
alla en förklaring; Vad är det 
han uppmanar till och på vilka 
grunder? Mise har haft sina 
problem, men fi nns det verkligen 
något annat, bättre alternativ? 
Vad har i så fall GJ för lösning på 
en åländsk sophantering, värd att 
betala för?

Jag har, liksom många andra 
ålänningar, hyst stor respekt för 
Gunnar Jansson som f.d. riks-
dagsman, medlem av Europa-
konventet och andra nationella 
och internationella sammanhang. 
Ålänningarna har i val efter val 
gett honom sitt förtroende i riks-

dagen, lika troget som Finlands 
folk i tiden återvalde Kekkonen.

Men efter att GJ återvänt till 
hemmaplan har han sysslat med 
märkliga ting, som att uppvigla 
folk gentemot Mise och att ställa 
sina tjänster till förfogande för 
markägare i Långbergsöda och 
Glamilders för att få ut ersätt-
ningar från landskapet. 

Gunnar Jansson kunde i stället 
med sin rika politiska erfarenhet 
vara en betydande och konstruk-
tiv kraft i det politiska livet på 
hemmaplan. Hans kunskaper och 
kontaktytor kan säkert vara till 
nytta i alla de utmaningar den 
nya regeringen står inför.

Det fi nns ett citat som lyder 
“En politiker tänker på nästa val, 
en statsman på nästa generation”. 
Jag tror att många förväntar sig 
– och har rätt att kräva – en stats-
man i Gunnar Jansson.

 Camilla Gunell (s)

Förklara dig om 
soporna, Gunnar!

� I Nya Åland idag (den 13.12) 
står det i rubriken: ”Ledar-
skribenten med på möte inför 
anmärkningen.”

Det är fel. Om det beror på 
Yvonne Eliassons  dåliga minne 
eller på reporterns tolkning 
låter jag vara osagt. Det möte 
jag var med på var ett informellt 
diskussionsmöte som hölls den 
13.3 på museibyrån med land-
skapsantikvarie Viveka Löndahl 
som ordförande. Närvarande då 
var också en representant från 
företagshälsovården samt utbild-
ningschefen.

Jag var ingalunda ”ombud” för 
min man, har var själv med på 
mötet.

Men eftersom mötet handlade 

om saker som även påverkar den 
anställdes privata tillvaro var jag 
med.

På det möte Eliasson refererar 
till och som hölls den 27.3 var 
undertecknad INTE med, däre-
mot var Arne Selander och en 
facklig representant närvarande.

Låt mig citera Eliasson: För 
läsarnas skull är det bra att vara 
öppen om kopplingen.

Med tanke på läsarnas bästa 
bör också redovisade fakta vara 
rätt, eller hur?

Ett annat sakfel fi nns också i 
artikeln, det faksimil som publi-
ceras som illustration är felda-
terat. Den ledaren publicerades 
19.11, inte 30.10.

 Benita M Eklund

Inte med som ombud

 ...vill vi ge till Solveig på Skag som bjöd 
oss på en jättetrevlig grötafton. Marthorna i 
Lumparland.

 ...till alla som med gåvor bidragit till auktio-
nen i S:t Mårtens onsdagen den 5.12. Alla 
damer i Klintens, Strandnäs och kyrkans 
syföreningar rosar.

 ...vill våran lilla familj ge till Jomala kommuns 
socialchef Marjo Östberg!  Vi hade många 
ärliga samtal och fi ck ett väldigt mänskligt, 
hjälpsamt och förstående bemötande tillbaks 
under våran familjekris. Vi önskar henne en 
riktigt fi n jul tillsammans med sin egen familj. 
Rosorna kommer från en fd. besökare som 
löst många problem tillsammans med Marjo.

 ...till Citylivs, ni har Ålands bästa köttdisk 
och personal. En trogen kund som vet.

 ...till Sjömansskolans luciatärnor och 
stjärngossar för ett fi nt program. Röda 
Korsgården.

 ...och tack  till papporna Johnny och Chris-

ter för att ni hjälpte oss med fl ytten från Kalmar 
till Stockholm! Utan kraftkarlar som Er skulle 
det nog aldrig gått vägen! Lina och Christoffer.

 ...till Strandnäs skolas skönsjungande 
lucia med följe, för den värme och glädje 
ni spred! Rosar gör boende och personal 
på Odalgården.

� Jag vill ge dagens ris till den 
vårdslösa bilist som var nära att 
köra i mig vid en omkörning i 
Geta.

Jag var på väg hem på moped 
torsdag morgon vid 9.30-tiden i 
Östergeta efter fi ske. Jag körde 
öster ifrån och bakom mig kom 
en bilist som samtidigt fi ck två 
bilar i möte. Han hade dessutom 
en heldragen mittlinje på sin 
sida, men istället för att sakta 
in och vänta med omkörningen, 

körde han om mig så nära att 
bilen snuddade vid min armbåge.

Jag tror jag vet vem det var, 
men jag vill gärna att han ringer 
upp mig och berättar ur vilken 
katalog han köpte körkortet.

Så här bär man sig inte åt i 
trafi ken, och om det hade hänt 
en olycka, vilket var mycket nära, 
hade man säkert sagt att det var 
mopedistens fel.

 John W

Dagens ris till 
vårdslös bilist

Insändarskribenten vill ha en 
förklaring om Gunnar Janssons 
aktion gentemot Mise.
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� �  Det är bra att båtägarna får 
betala mer! Om man är ute och 
nöjeskör med sin ”fi na” motorbåt så 
har man nog råd att betala för det 
också! Från en som aldrig haft råd 
med båt!

� �  Rättelse till Nyan själva. 
Rosella började köra sep/okt 2002 
mellan Tallin och Helsingfors. En 
som faktiskt vet.

� �  Rosella går aldrig med förlust. 
Kör nästan alltid med full båt. Cinde-
rella går ”alltid” med förlust. Kör halv 
full båt. Men i rederiets ögon så är det 
bättre att rostiga Rosa går sämre en 
sköna Cindy. 0400.

� �  Det är utmärkt att LR och 
Ålands bildningsförbund vill belysa 
saker ur fl era synvinklar! Nästa steg 
blir väl att hitta en frimärkssamlande 
nazist som får berätta sin syn på 
saker. Eller varför inte en anarkist 
som får förklara varför demokrati 
inte fungerar – skulle säkert roa LR. 
Någonstans fi nns säkert en frimärks-
samlande fi nne, som får berätta att 
inte alla fi nnar är onda – fast det är 
väl att gå för långt... Skämt åsido. 
Skall klimatfrågan belysas, ta i så fall 
hit någon som vet vad han talar 
om, och inte en kverulant utan 
kunskap i ämnet. Klimats-
mart skattebetalare.

� �  Kan någon lärd 
person berätta för mig 
hur miljön blir bättre av 
att staten får 265 mil 
mera i skatt för diesel 
i stället för brännolja? 
zep.60.

� �  Om du skulle för-
stå hur mycket jag älskar 
dig! Du betyder allt för mig. 
Jag tänker leva med dig livet 
ut, vad du än säger ;) Frelle, 
jag älskar dig <3

� �  Menar ni allvar, bildningsför-
bundet??? Ska vi verkligen återgå 
till att älta de få miljöskeptikernas 
ifrågasättande av människans 
inverkan på den globala uppvärm-
ningen?! Har vi inte kommit längre 
än så??? Och landskapsregeringen 
som beviljat pengar till detta, ni borde 
skämmas!!!Vän av bildning.

� �  ”Det är just nu som klimatfrå-
gan är så het”, säger M Eriksson. 
Klimatfrågan har varit het länge och 
kommer att vara det länge! 0457.

� �  Det var ju trevligt! Bingolotto på 
Ålandskanalen. Hur är det tänkt att vi 
skärgårdsbor ska kunna delta? Här 
ser vi ju inte Ålandskanalen. H. En 
trogen bingolottospelare.

� �  Någon annan som såg Mtv 3, 
45 minuter om hästtransport till slakt 
genom Europa? Där har djuraktivis-
terna jobb! Aldrig mera italienska 
och spanska korv.

� �  Olof Erland, du pratar om ”rent 

spel”, hur är det med dina dubbla 
löner? Roffar du fortfarande åt dig 
dom? 0457.

� �  Många, många tack till alla 
som engagerat sig och hjälpt oss leta 
efter Hans-Fjalar. Efter tre veckors 
äventyr är han hemma igen! Tack!

� �  Mise borde se till att sophämt-
ningsavgiften baseras på mängden 
sopor, före man med tvång försöker 
införa åtta-fackstömning. 040.

� �  Många varma gratulationer 
till ”Lapplisa” på Dalgränd som fyller 
år idag! Kram från Mupparna på 
Mariegatan.

� �  Varför rycka när man kan 
trycka??? Man är väl inte så dum att 
man sliter på kroppen i onödan hel-
ler? Mvh dumt huvud - får kroppen 
lida.

� �  Jag vet att det jobbar en ängel 
på Arken, hon kör en röd Opel, men 
vem är hon??? Tänkaren.

� �  MISE-miljö-bov 1, fredag 3 
soptunnor att tömma på gränden, 
08.30, 10.00, 1.130 -3 bilar, dyrt 
resurs slöseri. Mariehamn-miljöstad? 
040.

� �  Hej! Jag söker en fl icka att 
mysa med. Inget seriöst förhållande, 
tack. Ta gärna kontakt! H. P.

� �  Svar till missnöjd med Ålcom. 
Jag tror inte att dom kan hjälpa dig 
om du messar Nyan. Du får nog 
ta och ringa dit. Jag hade samma 
problem i somras och det visade sig 
att det var boxen som var trasig, det 
var inget fel på linan. Så ta reda på 
vad som är fel innan du börjar klaga. 
0457.

� �  Världens billigaste livförsäkring 
är refl exvästen. En bilist ser inte 
mörkt klädda personer och det värsta 
som jag kan tänka mig är att köra på 
någon. Sierra.

� �  Vad ska man ge mamma och 
pappa i julklapp? :O

� �  F-n Gunnar J, betala dina 
Mise-räkningar så jag slipper göra 
det. 040.

� �  Men Hallå! Herr ”antikorrup-
tion”. Sedan när har någonting på 
Åland varit billigare/lika billigt som i 
Åbo...? Och by the way – om klipp-
priserna i Åbo ligger på 13 e – är inte 
det då samma ”kartellbildning”? 040.

� �  Vems är den orange Honda 
CRX som står på Måsvägen? 0457.

� �  Vi är några i Sund som tänker 
börja föra våra sopor till Vårdö. 

Sonja med fl era.

� �  Årets lucia i yrkes är 
snygg! Johanna tror jag 

hon heter. Någon som 
vet om hon är singel? 
Erik.

� �  Låt MISE ta 
över den åländska 
skattebehörigheten! 
Lätt som en plätt. Det 

är ju bara att ta förra 
årets utgifter och dividera 

med antalet ålänningar, 
plussa på lite och så ut 

med skattesedlarna! 040.

� �  Tänk om Benita Mattsson-
Eklund varit politiker! Då hade Niklas 
Lampi varit mycket upprörd nu. Han 
hade krävt hennes avgång, eller hur? 
040.

� �  Stort varmt tack till folkhög-
skolans luciafölje med musiker för 
stämningsfullt vackert framträdande i 
Grelsby sjukhus personalmatsal. Mvh 
åhörare.

� �  Jaså, Jerker Örjans fi nns 
numera inte i handeln! Tråkigt! 0457.

� �  Trevligt med kommuner 
som spenderar stora belopp på 
sina anställda! När det fi nns fattiga 
pensionärer som kanske hamnar 
hos kronofogden för att dom inte har 
pengar till MISE, tack vare sin egen 
kommun! 0457.

� �  En samhällsbygd golfbana 
i Godby för nyrika ryssar önskar 
rederitjänstemän. 040.

� �  Flink borde väl ligga lite lågt, 
han också, fast han nog vet vad han 
talar om. 0457.

i mobilfoto
ÅMÅM
Sänd MMS till 0457-323 44 44

Alla bidrag visas på Nyans hemsida. 
Klicka på ”Bilder – MMS” på startsidan

� � På väg västerut B-) Från 
040.

� I debattens iver svänger 
man sig lätt med slagord som 
för tillfället kan låta bra och 
som framför allt ger ”studs” 
åt den åsikt man förfäktar. 
Låt mig därför för denna enda 
gång göra ett inlägg i den 
totalt urspårade debatten om 
Grelsby – ”vårt kulturarv”.

Museibyrån får förlåta om 
jag sammanställer följande 
korta historik över de tre 
”Konungens ladugårdar” som 
Gustaf Wasa lät inrätta.

 
Kastelholm. Kastelholms 
kungsgård fanns och tillhörde 
antagligen kronan som var 
den gård som skulle försörja 
den befästningsanläggning, 
som sedermera skulle bli 
Kastelholms slott. Gustaf 
Wasa behövde inte vidta några 
extra åtgärder för att införliva 
gården i ”sin” hushållning.

 
Haga. Haga var i privat ägo 
men GW bytte gården till sig 
mot Germundö och två gårdar 
i Hulta, som han konfi skerat 
av den katolska kyrkan.

 
Grelsby. 1. Grelsby togs med 
våld,utan ersättning, av  den 
privata ägaren Ivar Flemming 
– vårt kulturarv? 

2. Kungsladugården åter 
skapades genom att en hel by 
med fria bönder fördrevs av 
GW med hugg och slag. Man 
fi ck visserligen ersättning, 
men i form av lite jordlotter 
spridda över Åland – vårt 
kulturarv? 

3. Kungsladugården drevs 

av fogdar och arrendatorer, 
som i motsats till såväl Kastel-
holm som Haga aldrig bodde 
på gården, genom tvångs-
dagsverken av fria bönder och 
ofria torpare samt obetalda 
pigor och drängar – vårt 
kulturarv? 

4. När ryssen 1809 tog över 
Greslby bestod gården av ett 
20-tal byggnader. Av detta 
fi nns i dag inget kvar. Sista 
byggnaderna revs på 60-talet. 
Mangårdsbyggnaden är byggd 
av ryssarna och ekonomi-
byggnaderna + statarkojan 
av landskapet Åland – ett 
kulturarv? 

5. Av kungsladugårdens 
ursprungliga 850 ha är 420 
ha utskiftat. Av de utskiftade 
gårdarna kan nämnas 

– Mangelbo, Lundberg 36 
ha

– Finnbacka,  Randelin  37 
ha

– Smedens, Sundin 46 ha
– Nybygget, Höglund 33ha
Sammanlagt utskiftades ett 

20-tal ”normalstora” bondgår-
dar till följd av den så kallade 

torparlagen på 1930-talet. Av 
Grelsbys ca 140 ha åker åter-
står idag ca. 42 ha och ca 400 
ha skog – ett kulturarv? 

6. GW skapade kungsla-
dugårdarna för att berika sig 
själv. Folket d.v.s. bönderna 
och småfolket var ett ”pack” 
som skulle förtryckas och 
pungslås – vårt kulturarv? 

7. Kungsladugårdstanken 
blev ett ekonomiskt fi asko för 
GW och ett gissel för lokalbe-
folkningen – vårt kulturarv? 

 Av de tre kungsladugår-
darna GW inrättade var 
således endast Kastelholm i 
kronans ägo. Grelsby anskaf-
fades med tvång och Haga 
byttes mot Germundö, som 
GW konfi skerat. Av dessa har 
Grelsby fått förfalla helt, inget 
fi nns kvar, Kastelholm har fått 
förfall delvis, men med stora 
kostnader kan den återstå-
ende spillran räddas, Haga 
däremot är fortfarande intakt 
och utgör en helhet trots 
pågående förfall. 

I stället för att splittra 
resurserna måste det vara 
klokare att koncentrera dem 
på att rädda vad som är värt 
att rädda. För den intresse-
rade uppmanar jag att göra 
en biltur till de tre kungsladu-
gårdarna och varför inte passa 
på och besöka Bergs ”härads-
skrivarboställe” på samma 
gång samt Strömsviks säteris 
stenladugård, vars like inte 
fi nns på Åland.

För den som verkligen vill 
bevara vårt kulturarv för att 
inte tala om våra kulturskatter 
fi nns det nog tillräckligt att 
bita i.

När jag så här från pensio-
närslivets kant iakttar piruetter-
na på den åländska politikens 
scen konstaterar jag att Gustav 
Wasas takter nog ännu sitter 
i på sina håll, men dessvärre 
påminner det mer om frihetsti-
dens ”hatt- och mösskamp” där 
respektive huvudbonad mest är 
neddragen över ögonen. 

Med utmärkt hälsning till 
alla kombattanter.

 Johan Dahlman 

P.S. Det fi nns utmärkt lit-
teratur för den som verkligen 
vill fördjupa sig i ärendet. Låt 
mig bara nämna några:

Nyman – Grelsby kungs-
gård, Harrisson – Jarlens 
sekel, stora döden, Carlqvist 
– Kung Erik av folket, Hen-
riksson – Svensk historia,  
Dreijer – Det åländska folkets 
historia III, Ivars – När kom 
svenskarna till Finland,  Nord-
berg – I kung Magnus tid, 
Steinby – Kastelholm och så 
förståss Radloffs beskrivning 
över Åland samt Weckströms 
geografi skt-statistiskt lexicon 
öfver Finland I Åland och 
många många fl er.

”Kulturarvet Grelsby?”

Kungens ladugård. Är 
Grelsby kungsgård ett åländskt 
kulturarv, undrar skribenten.  
Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA

”
När jag så här från pensionärslivets kant iakttar piruet-
terna på den åländska politikens scen konstaterar jag att 
Gustav Wasas takter nog ännu sitter i på sina håll. 
 JOHAN DAHLMAN
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Blir det aldrig ett slut
på sopkomplikationerna?

Inga Heller Kiki Alberius-Forsman

”

nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

Det är mörkt om kvällarna kring bio 
Savoy. Det är inte klokt. Film är bäst 
på bio.

Trägen vinner. Så brukar det vara. Men inte 
alltid.

I alla fall gör Inga Heller nu ett försök att 
efterlikna två storheter i sitt slag. Cato, den 
äldre, och redaktör Carl-Eric ”Calle” Söder-
gårdh.

Cato ville att Karthago skulle förstöras. 
Calle ville rädda Socis. Inga Heller vill rädda 
bio Savoy.

Den antika staden Karthago är en arkeo-
logisk plats i Tunisien utanför huvudstaden 
Tunis. Moderna Karthago är en förort till 
Tunis. Platsen upptogs på UNESCO:s världs-
arvslista 1979.

Karthago grundades ursprungligen 
omkring år 814 före Kristus i Nordafrika av 
fenicier från Tyrus. Staten blev en stormakt till 
sjöss och en framstående handelsstat, som 
kom att konkurrera med Romerska riket.

Den romerske politikern Cato d.ä. brukade 
avsluta sina anföranden i senaten med ”för 
övrigt anser jag att Karthago bör förstöras” 
(latin: ”Ceterum censeo Carthaginem esse 
delendam”). 

Staden förstördes fullständigt och enligt 
legenden spreds salt ut på de omkringliggan-
de åkrarna för att göra området obeboeligt. 
Detta är dock omstritt, då salt var en mycket 
dyrbar vara på den tiden och området i sig 
var mycket omfattande.

Källa: Wikipedia

Calle Södergårdh 
i Mariehamn, som 
var en smått legen-
darisk medarbetare 
vid tidningen Åland 
och som gick bort 
1993, startade en 
motståndsrörelse 
mot att riva Socitets-
huset i Mariehamn. 
Det hölls manifesta-
tioner, namninsam-
lingar, fester och 
penninginsamlingar.

Under en period 
avslutade Calle alla 
sina kåseriet i bladet, 
som då var Ålands 
enda lokaltidning,  
med följande ord: 
”För övrigt anser 
jag att Socis måste 
bevaras”.

Det hjälpte inte. År 1975 revs Socis.
Den rätta Socisatmosfären har alla i stan 

hört talas om. Mariehamnarna av den tiden 
verkar ha haft ordentligt roligt på detta ställe. 
Socis inrymde den enda dansrestaurangen 
som hade öppet vintertid. Här festades det 
med lust och gamman.

Kanske fi nns bio Savoy snart bara som 
leksakshus i Modellstaden? 

Nej, vi som inte går på Socis och dansar. 
Låt oss åtminstone få fortsätta gå på bion!

För övrigt anser jag att bio Savoy ska 
bevaras.

Cato, Calle och jag

Ibland får man känslan att avfallshante-
ringen är ett olösligt problem. Och ändå 
är det inte kärnavfall vi diskuterar utan 

helt vanligt hushållsavfall, som var och en av 
oss producerar hemma och på jobbet varje 
dag.

Som Nya Åland kunde berätta i går har 
Mise delat upp grundavgiften, så det framgår 
hur mycket var och en betalar för förpack-
ningar. De förpackningar som vi får med oss 
hem när vi handlar varor av olika slag och 
som vi sedan ger vidare till återvinning och 
avfallshantering med varm hand. I år har de 
som inte håller sig med åttafackssystem beta-
lat 30 euro per hushåll. Nästa år blir det 35.

Och vad är det med det?

Jo, vi har en förordning om producent-
ansvar. Den säger att det är den som pro-
ducerar förpackningen, i det här fallet den 
som säljer förpackningen till oss, som skall 
ta hand om förpackningen. Vi konsumenter 
skall inte behöva betala extra till Mise för 
det.

Men av någon anledning vill ingen ta i det 
här.

Eller, det gjordes nu. I och med att Mise 
har delat upp grundavgiften som man har 
gjort så blir det uppenbart för var och en att 
det här med förpackningar kostar pengar. 
Och så påpekar någon annan att detta skall 
inte konsumenterna betala för utan produ-
centerna, för så säger lagen (förordningen).

Och då ställer vi frågan varför det inte är 
på det sättet, då. Vem svarar?

Köpmännen skor sig på vår bekostnad, vi 
blir lurade, kan man tycka. Men inte ens så 
enkelt är det.

Köpmännen tar i stor utsträckning in varor 
från riket. Där fi nns ett system, där betalar 

köpmännen för att förpackningarna tas om 
hand. Avgiften är inbakad i priset när den 
köps in till butiken.

Så när våra åländska köpmän tar in varor 
från riket så betalar de också för förpack-
ningsåtervinningen. Till riket. Så förväntas 
de betala en gång till, den här gången till 
Mise, vilket de alltså inte gör. Istället är det 
vi konsumenter som betalar.

Nu kan man lugnt utgå ifrån att om bu-
tikerna här skulle betala för återvinning av 
förpackningar så skulle det bakas in i priset 
som vi betalar. Så vi skulle åka på det i vilket 
fall som helst. Det spelar inte så stor roll 
vilka vägar pengarna tar. Annat än att vi 
faktiskt har en förordning som säger hur det 
skall vara, en förordning som ingen följer och 
som ingen verkar bry sig om.

Vad göra?

Åland har en skattegräns mot riket och res-
ten av EU, en gräns som ingen jublar över. 
Men faktum är att Åland borde ha också en 
förpackningsgräns. När en förpackad vara 
rör sig över gränsen från riket till Åland så 
borde avgiften för förpackningsåtervinningen 
lyftas av, så att köpmännen här skulle få va-
ran aningen billigare. Sen skulle avgiften läg-
gas på igen. Och så skulle köpmännen samla 
in pengarna och betala dem till Mise. Det går 
säkert att göra upp modeller för hur stora 
summor det rör sig om inom olika branscher.

Det är möjligt att den här modellen är 
för invecklad, beroende på att systemet är 
invecklat. Men inte är det rätt som det är nu 
heller.

En alternativ modell är att man på riks-
sidan noterar hur mycket varor som säljs till 
Åland och vad som har betalats i förpack-
ningsavgift. Och så betalar man ut den sum-
man till Mise.

Men då måste man antagligen cleara med 
de förpackade varor som från Åland förs 
över till riket för försäljning.

Tror någon att någondera modellen skulle 
gå att genomföra?

Entusiasterna manar oss att lämna för-
packningarna i butiken, eller ta med förpack-
ningarna dit när vi har konsumerat innehål-
let. Som demonstration kan det fungera, det 
skulle visa att vi inte tycker det är bra som 
det är nu. Men det är betydligt mer besvär-
ligt än att samla alla förpackningar och föra 
dem till närmaste återvinningsstation varann 
månad eller så. För även om vi lämpar av alla 
förpackningar i diverse butiker så blir vi inte 
av med avgiften från Mise förrän Mise får in 
pengarna från annat håll.

Och då är det i alla fall i slutändan vi som 
betalar.

Så vi skall ge upp?
Ingalunda. Vi skall göra allt vi kan för att 

få ett fungerande system. Vi skall tala om för 
våra politiker att det här är en viktig fråga 
som det är deras uppgift att lösa. Och under 
tiden kan vi försöka vänja oss vid att köpa va-
ror som inte är så väldigt förpackade. Frågan 
är var det fi nns sådana varor i dag. kanske är 
det där en del av problemet lurar.

Harriet Tuominen
Epost: harriet.tuominen@nyan.ax

Telefon: 528 464

Det är inte gratis att 
bli av med avfall. Vi 
vet det. Alla accepterar 
det inte, det vill säga 
vill inte vara med och 
betala för det, men det 
stora fl ertalet är för-
nuftiga människor.
Så hur är det möjligt 

att det blir så kompli-
cerat?

Vackert. Titta på julpaketen här, vem skulle tacka nej till dem för att de är inslagna i tidnings-
papper? Förmodligen ingen. Allt måste inte vara så överdådigt, men vi kan inte heller gå tillbaka till 
tiden när man hade mjölkkanna med sig till butiken. Så problemet med betalning för förpackningar 
måste vi på något sätt lösa.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Det som är motbjudande är språ-
ket, retoriken: Att en nedskärning 
presenteras som en innovation.

MERETE MAZZARELLA I HUFVUDSTADS-
BLADET OM MATEN PÅ FLYGET



TIPSA 0457-313-4444     MESSA 0457-323-4444     RING 018-23444

dagens ålänning vädret dagens rätt

FREDAG 14 DECEMBER 2007

METEOROLOGISKA INSTITUTET Vädertjänsten Tel.060010600 3,95 /min +lsa

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Utomlands i går

Upp NerSolen i dag

temp.           vind         m/s

temp.             moln.

temp.      moln.För ett år sedan

max.   datum        min. datum
Max/min temp. 6.12 - 13.12. klo 8

8 /5  temperaturen på
dagen/nästa natt

1,7m våghöjden

Fredag

+0/-3

+0/-0
+1/+1

-2/-5

+2/+0

6

0,5m

4

0,3m

4

0,2m

4

0,4m

3

0,4m

Lördag Söndag+0/-1

+2/+1

-3/-4

+1/-2

+1/+1

-3/-3

3
5

4 6

7
6

6 6

0,2m
0,1m

0,1m 0,2m

I går kl 14

Jomala -1
Åbo -2
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Stockholm -1

Nyhamn +0 VNV 4
Märket -3 V 6
Kumlinge +2 SSV 2

Vattenståndet i går kl 14

Föglö +20 cm Åbo +19 cm

Mariehamn 9:37 15:32
Helsingfors 9:18 15:12
Stockholm 8:38 14:47

Köpenhamn +3
Oslo -6
Bryssel +1
Berlin +4
Moskva -3
London +5

Paris +5
Wien +3
Madrid +8
Rom -
Aten -
Las Palmas 19

Jomala +7,7 6.12. -5,2 13.12.
Åbo +7,3 6.12. -6,4 13.12.
H:fors +6,9 8.12. -3,6 13.12.

Jomala +6
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Kycklinggryta
ca 600 g kycklingfi léer
75 g rökt fl äsk eller bacon
1 gul lök
1 vitlöksklyfta
1 msk smör
2 dl vatten
en halv hönsbuljongtärning
1 krm svartpeppar 
1,5-2 msk balsamvinäger 
2 msk hackad persilja 
1 tsk maizena

Skär kycklingfi léerna i bitar 
och fl äsket i tärningar. Skala 
och grovhacka löken och vit-
löken. Stek kyckling och fl äsk 
i litet smör i en stekpanna 
tills det får färg. Lägg över i 
en gryta. Fräs lök och vitlök 
i resten av smöret och lägg  i 
grytan. Rör i vatten, smulad 
buljongtärning, peppar, vinä-
ger och persilja. Låt koka 4–5 
minuter. Rör i majsstärkelse 
utrört i lite vatten. Låt koka 
ytterligare 1 minut. Servera  
med ris, lättkokta morötter 
och sallad.

Nere i Sittkoff-gallerians 
underjordiska parkering 
kommer dagens ålän-

ning, Erica Sjöström från Ma-
riehamn. Först är hon ensam 
men så dyker dottern Elin upp 
och blandar sig glatt i intervjun.

Hej, vad gör du här nere i 
parkeringsgrottan?

– Jag är här med familjen, vi 
skall gå och titta på Lucia.

Vem består familjen av?
– Det är min dotter, min sambo 
och sambons son.

Vad har ni för förväntning-
ar av luciatåget?

– Att det är långt och fi nt och... 
ja, som det har varit under alla 
år. Mycket barn.

Vad är favoriten i tåget?
– Lucia. Djuren tittar vi också 
på och också på om det är någ-
ra fi na åk. Det här är en trevlig 
tradition.

Vad jobbar du med?
– Jag jobbar som miljöhandläg-
gare på landskapet, på det som 
skall bli det nya myndigheten 
efter årsskiftet.

Fritiden, då, vad gör du 
helst då?

– Mina fritidsintressen är, för-

utom politik, att se på fi lm, läsa, 
vara på sjön.... ( Här får Erica en 
ordentlig knuff av Elin) Ja, och 
att vara med barnen förstås!

Vilken typ av fi lmer och lit-
teratur lockar mest?

– Vad fi lm beträffar är jag nog 
allätare. Action, thrillers, deck-
are och så relationsfi lmer men 
dem brukar jag få titta på en-
sam... Just nu läser jag Unni 
Drougges böcker, det är intres-
sant eftersom hon var här.

Väntar du på julen?

– Ja! (från Elins håll ekar det 
ett ännu tydligare och betydligt 
mera utdraget ja...)

Hur skall du fi ra?
– Det skall bli en traditionell jul 
hemma med familjen och med 
mycket mat.

Till vem vill du hälsa?
– Det får väl bli till Elin då... 
(fniss). Och till Anton, Beatrice, 
Britt, Bror-Erik och Peter.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
               titte.tornroth@nyan.ax

”Det här är en trevlig tradition”

Luciafi rare. Erica Sjöström är på väg till luciatåget tillsam-
mans med Anton och Elin. De tittar på tåget varje år.


